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ACTA DE LA XXVI ASSEMBLEA GENERAL DE LA FEDERACIÓ DE MUNICIPIS DE CATALUNYA, 
CELEBRADA EL DIA 23 D’OCTUBRE DE 2015, AL SALÓ DEL TINELL DEL MUSEU D’HISTÒRIA DE 
BARCELONA 

 

S’inicia la programació prevista de la 26ena Assemblea General de la Federació de Municipis de Catalunya, amb 
l’acte d’obertura quan són les 12.10h. Són presents els electes locals associats a l’entitat que s’han acreditat i 
que desprès es diran, els representants institucionals invitats i els assistents invitats. A la Mesa de l’Assemblea 
ocupen el seu lloc, l’Alcaldessa de Barcelona, Ada Colau i Ballano, Hble. Sra. Neus Munté, Vicepresidenta del 
Govern de Catalunya i Consellera de Benestar Social i Família, el President Federació de Municipis de 
Catalunya i Alcalde de Pineda de Mar, Sr. Xavier Amor i Martín.  

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ 

Excma. Sra. Ada Colau i Ballano, Alcaldessa de Barcelona 

Molt bon dia, i sigueu molt sincerament benvinguts i benvingudes a la ciutat de Barcelona. Com a Alcaldessa de 
la ciutat és per a mi un honor rebre-us en aquest lloc tan magnífic de la nostra ciutat -el Saló del Tinell- per donar 
pas a la inauguració de la 26ena Assembla General de la Federació de Municipis de Catalunya. Moltes gràcies 
per estar aquí i sense més preàmbuls passo la paraula al President de l’FMC, Sr. Xavier Amor i Martin.  

Xavier Amor, President de l’FMC  

Molt bon dia, Excma. Sra. Ada Colau, Alcaldessa de Barcelona, moltes gràcies per obrir les portes d’aquest 
magnífic saló per a la celebració d’aquesta Assemblea. Hble. Sra. Neus Munté, vicepresidenta del Govern i 
Consellera de Benestar Social i Família. Il·lustríssim Sr. Miquel Buch, president de l’ACM. Il·lustríssim Sr. Joan 
Carles Verd, president de la Federació d’Entitats Locals de les Illes Balears, Secretaris Generals de l’FMC, 
senyor Juan Ignacio Soto i de l’ACM, senyor Marc Pifarré, senyor Xavier Forcadell Coordinador General de la 
Diputació de Barcelona, Alcaldes, Alcaldesses, Regidors, Regidores, representants de les institucions i entitats 
que avui ens acompanyeu -Taula del Tercer Sector, CSITAL, Sindicats- amics i amigues. Gràcies a tots per 
acompanyar-nos en aquest acte.  

És per mi un plaer obrir aquesta assemblea general de la Federació de Municipis de Catalunya al Saló del Tinell 
de Barcelona que és un entorn magnífic, amb tant de simbolisme, de grans acords, i de tanta bellesa com podeu 
gaudir tots i totes. Un indret històric de Barcelona, construït al segle XIV i que en les seves profunditats té part 
important de la història de la ciutat que avui ens acull.   

Arribar fins aquí no ha estat fàcil, i no ho he fet sol, de fet no ho hagués pogut fer sol; per tant, les meves 
primeres paraules han de ser d’agraïment, d’aturar-nos un instant en el nostre dia a dia per dir gràcies: primer, 
als companys i companyes, treballadors i treballadores de l’FMC, que han estat cada dia intentant donar 
respostes a les incerteses que el moment actual ens ha instal·lat als nostres ajuntaments -moments de canvis 
normatius, moments no favorables pels interessos municipals, sumats a una situació de crisi i amb menys 
recursos -; per tant,  gràcies als treballadors i treballadores de l’FMC per estar cada dia al peu del canó. En 
segon lloc, també vull agrair a les entitats amb les que hem sumat esforços i talent, per ser millors, amb un seguit 
de convenis signats amb el Col·legi de Secretaris, Interventors i Tresorers d’Administració Local de Catalunya 
(CSITAL), i amb d’altres Col·legis de Professionals –Censors Jurats de Comptes, Economistes, ... ), per tal de 
millorar el nostre funcionament intern. També vull fer un agraïment especial a l'ACM i al seu president, Miquel 
Buch, i també al seu Secretari General, Marc Pifarré, per facilitar el marc de col·laboració. També als diferents 
grups polítics que han estat representants a la nostra entitat, pel treball conjunt de suma i de veu única. Però, 
també per entendre els posicionaments, en ocasions, no coincidents. Si volem més i millor Municipalisme, 
necessitem pluralisme, i això de vegades passa per defensar propostes diferents. Però ho hem aconseguit, hem 
treballat junts i continuarem treballant junts. 

Vull també agrair especialment als companys i companyes de l'executiva, que avui hem celebrat l’última 
comissió gestora, i als membres de les comissions de treball, pel vostre temps, però sobretot per estimar una 
entitat que té tanta història i que ha estat cabdal pel municipalisme d'aquest país. Als companys i companyes de 
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l'executiva que heu decidit deixar pas o simplement que no seguiu, gràcies pels vostres consells, la vostra feina, i 
sobretot les vostres abraçades que tanta falta ens han fet, en algun moment difícil en la nostra entitat, i que 
espero i desitjo ens continuem fent. 

I finalment, m’heu de permetre un agraïment personal a Juan Ignacio Soto, secretari general de l’FMC, per la 
seva professionalitat, per acceptar un difícil repte. I per la part menys oficial o de menys feina, però potser per mi 
és la més important, que és la teva amistat. No ha estat un mandat fàcil, gens fàcil, però tenim i teníem molt clar 
quins eren els nostres objectius.  

No ha estat fàcil. No. Ni els canvis normatius que tant ens han afectat, ni la manca de regulació d'un finançament 
just pels municipis, ni la necessitat, cada vegada més creixent, de donar respostes als nous reptes del pobles i 
ciutats, han fet que ens desviem del nostre dia a dia. Malauradament, el futur immediat en un context de crisi que 
posa en tanta dificultat a la ciutadania, fa que ens haguem d’auto imposar un plus de responsabilitat, per ser més 
creatius en la cerca de solucions, més innovadors per construir plegats, i molt més transparents des de les 
pràctiques de bon govern de les nostres administracions, per guanyar confiança vers la ciutadania, que penso 
fermament, que és el primer esglaó de qualsevol recuperació. 

Avui presentarem la nostra gestió, i una proposta de nova direcció, però volem que aquesta sigui una Assemblea 
de canvi. De fet presentarem un Comitè Executiu en el qual dels 30 membres, 25 són nous, i per tant, és 
garantia que comencem una nova etapa. Per tant, avui encetem una assemblea de canvi, d'obrir nous horitzons, 
una Assemblea que deixa enrere una etapa, per obrir un nou temps en el Municipalisme Català. 

Aquests són els nostres objectius. Aquests són els nostres reptes. Aquests propòsits són tan importants que 
necessitem de la suma de tothom; així que compto amb tots vosaltres, i per assolir-los ens teniu a la vostra 
disposició com a Entitat. Moltes gràcies. Aplaudiments. 

Seguidament, l’Alcaldessa de Barcelona dóna la paraula a l’Hble. Sra. Neus Munté, vicepresidenta del Govern i 
consellera de Benestar Social i Família. 

Hble. Sra. Neus Munté, vicepresidenta del Govern i consellera de Benestar Social i Família. 

Molt bon dia, Alcaldessa, President, Secretari General, Comitè Executiu de l’FMC, una salutació també molt 
cordial als Alcaldes i Alcaldesses, President de l’ACM, Secretari General, als representants de la Federació de 
Municipis del conjunt d’organitzacions d’altres comunitats, també de l’Estat, els representants de les 
organitzacions sindicals, molt bon dia.  

En primer lloc, un agraïment per convidar-nos al Govern de la Generalitat a participar d’aquesta assemblea de 
renovació dels òrgans de govern i del President de l’entitat, una vegada constituïdes les entitats locals després 
de les eleccions municipals del passat mes de maig. Voldria felicitar el Comitè Executiu sortint, i d’una manera 
molt especial al seu President, Xavier Amor, per tota la tasca feta en aquest període i per la col·laboració que 
hem pogut mantenir al llarg d’aquests darrers anys. Representeu, i ho sabeu bé, una força molt important en el 
nostre país, sou més conscients que ningú de la importància de l’Administració de proximitat que representen els 
nostres ens locals, que reflecteix la realitat social i política del nostre territori, de totes i cadascuna de les 
comarques i en nom del Govern us reitero, una vegada més, el nostre compromís amb el món local i amb 
aquesta estreta col·laboració que és imprescindible a l’hora de teixir unes complicitats. Per això cal tot una tasca 
conjunta i concreta que beneficiï la qualitat de vida dels nostres conciutadans als quals ens devem. Amb el barret 
de titular del Departament de Benestar Social i Família, he pogut comprovar al llarg d’aquests anys, el rol que 
jugueu, en especial a tot allò que fa referència als serveis socials bàsics, sou els ajuntaments la primera porta on 
tantes persones truquen i demanen, dins del context d’una crisi econòmica i social que determina menys 
capacitat de resposta des de les administracions i alhora també una atenció creixent dels diferents serveis per 
part dels treballadors i treballadores. Però és innegable, també, que fem conjuntament tots els esforços 
necessaris per tal de sostenir aquest estat del benestar, insisteixo, força tensionat. Tenim la immensa sort a 
Catalunya de disposar d’un món local i d’unes organitzacions que el representen que tenen clar què són i cap a 
on volen anar, i també quins són els reptes i les mancances sobretot des d’una perspectiva de finançament, i és 
aquí on volem continuar batallant per tal que no succeeixi com fins ara,-fa uns dies també vaig fer aquesta 
reflexió a l’Assembla de l’ACM- com som conscients de fins a quin punt els Ajuntaments i des d’altres estructures 
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supralocals sovint han hagut d’assumir respostes fins i tot al marge de les competències i sense el finançament 
necessari per fer-ho possible. S’ha de reconèixer, com també s’ha fet, la defensa amb vehemència de la 
democràcia, dels drets, de les llibertats de la nostra ciutadania que es fa des del món local.   

Parlava abans de les eleccions municipals que ha sorgit un mapa municipal que és fidel a allò que la societat ha 
volgut i ha demanat, i això també succeeix a nivell de País, i precisament a partir de dilluns amb la constitució de 
Parlament de Catalunya.  

Som conscients de les limitacions importants des d’una perspectiva d’autogovern i també de finançament que 
pateix el govern de la Generalitat, però que pateix i molt també el món local. Limitacions que imposa l’LRSAL, on 
les entitats municipalistes han estat combatives amb la defensa del nostre model de serveis socials, al costat del 
Parlament, del Govern de la Generalitat i de tants i tants ajuntaments del nostre país, però mancances i 
limitacions que venen també d’altres normatives o de suspensió d’instruments que poden ser eficaços per lluitar 
contra les desigualtats i les dificultats de tantes persones.  

Com deia abans, una de les principals virtuts del municipalisme és que representa la màxima proximitat amb la 
ciutadania i el municipalisme; és, per sobre de tot, democràcia i per això aquesta necessària pluralitat que avui 
també forma part dels aspectes que treballeu. Sobretot al servei de les persones, de les entitats socials i amb la 
voluntat de generar i poder liderar unes polítiques el màxim de potents i eficaces, és molt important també 
l’existència d’entitats com l’FMC i l’ACM que poden aglutinar dins seu, tan elevat nombre de pobles i ciutats que 
comparteixen, per sobre de tot, objectius; però a partir d’aquí recursos, solucions i bones pràctiques. Aquest és 
un model d’èxit que ens convé continuar incentivant. 

Voldria desitjar moltíssima sort i agrair, insisteixo, la feina feta per totes aquelles persones que al llarg dels anys 
han estat al davant de l’FMC. Desitjar també tot l’encert a les persones que hi accediran i també al president que 
sigui escollit per representar aquesta Entitat en els propers quatre anys. Des del compromís, en nom del Govern 
de la Generalitat, i en especial des d’aquells aspectes socials de continuar treballant amb la màxima lleialtat i 
buscant sempre solucions compartides. 

Els temps que han de venir, aquells en els que ja hi som, però sobretot en els que han de venir, ens serà més 
que mai necessari el suport del món local per poder escriure aquelles pàgines del nostre futur col·lectiu que sigui 
el més favorable possible al ple progrés, a la llibertat i a la igualtat de totes les persones. És per això que us 
desitjo tots els èxits possibles i que compteu que estem al vostre costat, moltes gràcies. Aplaudiments. 

A continuació intervé  l’Excma. Sra. Ada Colau i Ballano, alcaldessa de Barcelona 

Hble. Sra. Neus Munté, vicepresidenta del Govern i consellera de Benestar Social i Família; Il·lm. Sr. Xavier 
Amor, president de la Federació de Municipis de Catalunya; Sr. Oriol Illa, president de la Taula del Tercer Sector 
Social de Catalunya; altres autoritats, alcaldes i alcaldesses, regidors i regidores, amigues i amics, és un honor 
com alcaldessa de la ciutat de Barcelona, capital de Catalunya, rebre aquí a representats de tants municipis del 
nostre país. És un honor i és una alegria ara molt especialment, en el moment en què la política local ha tornat a 
entrar amb força dins de l’agenda pública. És ara quan els municipis tornen a ser percebuts com agents de 
canvi, que cal trobar espais de debat, formació i col·laboració entre municipis on compartir experiències, pensar 
política i impulsar, encara amb més força, el món local.  

És l’hora de tornar a fer sentir la veu dels municipis, no com a comparses o mers ens de gestió, sinó com a 
governs que pel seu caràcter d’administracions de proximitat som les millors preparades per escoltar i generar 
solucions efectives a la ciutadania. Front l’impacte d’una terrible crisi social, econòmica, però sobretot ètica, que 
ha generat un gran divorci entre la ciutadania i la política en el seu sentit tradicional o institucional, observem 
com són els governs locals els únics que continuen gaudint de la confiança, en gran part, de la ciutadania. 

De fet, la crisi ha posat de relleu com mai la importància del govern local. A qui es dirigeix una persona quan 
perd la seva llar? Quan cerca feina? Quan ja no pot posar un plat a taula? Quan ha fet fallida el seu negoci? 
Quan té un avi o àvia que cuidar i no disposa de temps o recursos per fer-ho? Vosaltres ho sabeu bé a on es 
dirigeix al ciutadania: es dirigeix als serveis municipals, i si no disposem de recursos ni competències, hem de 
cercar com sigui amb el suport dels treballadors i treballadores municipals per donar-hi resposta. Per aquest 
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motiu, cal denunciar l’atac contra l’autonomia local practicat, sobretot especialment en els darrers temps, pel 
govern central amb l’aprovació de la coneguda com a Llei Montoro i cal exigir la seva immediata derogació. 

Catalunya ha estat un país amb una forta tradició municipalista de la qual ens sentim orgullosos, una ciutat de 
ciutats on els municipis han estat espais d’innovació política i de contrapès als abusos governamentals. I això no 
hauria estat possible sense la cooperació intermunicipal. I és que, per necessitat i convicció, els municipis som 
entitats per naturalesa cooperatives. Portem en el nostre ADN la col·laboració, la participació, el pacte i el 
consens. Ajunteu dos alcaldes o dues alcaldesses i veureu com és relativament fàcil arribar a un acord. 
Aprofitem aquesta capacitat per teixir complicitats, per aportar solucions allà on els estats fallen. Tenim grans 
reptes al capdavant (la lluita contra la desigualtat social, el canvi climàtic, la reactivació econòmica, l’acollida de 
persones refugiades, la lluita contra violències estructurals com la violència masclista...), són problemes que 
heretem d’unes institucions estatals que no han sabut estar a l’alçada, però enfront les quals els municipis estem 
cridats a participar-hi i fer sentir la nostra veu. Aprofitem-ho, la ciutadania ho està esperant, ens ho està 
demanant.  

Per acabar, desitjo que aquesta Assemblea sigui molt profitosa i que la Federació continuï endavant en la seva 
tasca de defensa i enfortiment del municipalisme a Catalunya. Malauradament, us demano disculpes perquè no 
em podré quedar als debats per raons d’agenda, però us puc garantir que seguiré atentament els vostres acords 
i resolucions i tingueu present que trobareu en el govern de Barcelona un aliat per defensar el municipalisme, 
perquè no entenem una millor manera de fer país que fer municipi amb honestedat, amb transparència i amb tota 
la determinació. Moltes gràcies. Aplaudiments.  

1. Constitució de l’Assemblea. Aprovació de l’Ordre del Dia, del Reglament i elecció de la Mesa i 2. 
Aprovació de l’acta de la darrera sessió de 10 d’abril de 2015 

Xavier Amor dóna la paraula al Secretari General de l’FMC, senyor Juan Ignacio Soto Valle.  

Juan Ignacio Soto Valle, Secretari General FMC 

Bon dia a tothom, en nom de la Comissió Gestora de la Federació de Municipis de Catalunya es posa a votació 
la proposta d’ordre del dia el contingut del qual està actualitzat en document que teniu al vostre abast juntament 
amb el dossier que s’ha lliurat en el dia d’avui. Ordre del dia: 1. Constitució de l’Assemblea. Aprovació de l’Ordre 
del Dia, del Reglament i elecció de la Mesa; 2. Aprovació de l’acta de la darrera sessió de 10 d’abril de 2015; 3. 
Informe de la Presidència: 3.1 Aprovació dels Comptes formulats pel Comitè Executiu i degudament auditats, 
exercici 2014 i 3.2 Memòria d’Activitats període gener-setembre 2015; 4. Proposta d’acord relativa a la 
modificació dels Estatuts de l’entitat; 5. Proposta d’acord relativa al Futur Municipalisme Català; 6. Proclamació 
de les candidatures presentades als òrgans de govern de l’FMC: Consell Nacional, Comitè Executiu –vocals, 
vicepresidents i president. Votació i Escrutini; 7. Elecció i proclamació dels nous membres electes dels òrgans de 
govern de l’FMC i 8. Cloenda de l’Assemblea amb les intervencions institucionals. Tanmateix, es dóna compte 
d’un acord de modificació del reglament d’aquesta Assemblea que ha estat aprovat per la Comissió Gestora que 
té per objecte el d’encabir nous integrants en la candidatura del Comitè Executiu i del Consell Nacional de 
l’entitat que ha estat vàlidament presentada i que consisteix en un afegit -l’apartat 5.2 – al text del reglament. 
L’esmena que ha estat aprovada per la Comissió Gestora és del tenor literal següent: “5.2 bis ) Cas que només 
es presentés una sola candidatura vàlidament i aquesta no esgotés el número màxim de membres de l’òrgan la 
elecció del qual es tracti, la Comissió Gestora, a proposta del/la representant de la candidatura presentada 
vàlidament,  podrà autoritzar la integració d’altres membres de la mateixa fins el màxim previst als Estatuts de 
l’entitat. La Mesa de l’Assemblea General, en l’acte de proclamació deixarà constància d’aquesta circumstància 
abans de la proclamació en els termes establerts en aquest article”. Així mateix, es posa també a votació la 
proposta de composició de la mesa de l’Assemblea, consensuada per totes les forces polítiques, i que és la 
següent: President: Il·lm. Sr. Josep Monràs i Galindo, alcalde de Mollet del Vallès; Vicepresidenta: Il·lma. Sra. 
Mercè Esteve Pi, alcaldessa de Begues; Secretària: Il·lma. Sra. Isabel García Ripoll, alcaldessa de Santa 
Perpètua de Mogoda. 

Us recordem que per efectuar la votació teniu a la documentació 4 paperetes: verda: vot favorable; vermella: vot 
en contra; blanca: vot en blanc i blau cel: abstenció.  
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Procedim, doncs, a la votació de la proposta d’ordre del dia, de la modificació del reglament i de la composició de 
la Mesa d’aquesta 26ena Assemblea general: Vots a favor?; Vots en contra? cap; Vots en blanc? cap; 
Abstencions? 1 abstenció. Per majoria, i amb una sola abstenció, s’aproven la proposta d’ordre del dia, la 
modificació del reglament i la composició de la Mesa d’aquesta 26ena Assemblea general. Demano, si us plau, 
al Sr. Josep Monràs i Galindo, Alcalde de Mollet del Vallès; a la Sra. Mercè Estevei Pi, Alcaldessa de Begues i a 
la Sra. Isabel Garcia Ripoll, Alcaldessa de Sta. Perpetua de Moguda, que passin a ocupar la Mesa de la 26ena. 
Assemblea General de l’FMC. Moltes gràcies.   

Sr. Josep Monràs, Alcalde de Mollet del Vallès, President de la Mesa de l’Assemblea  

Molt bon dia a tots i a totes, gràcies per la confiança que m’heu donat per presidir aquesta Mesa de l’Assemblea 
General de l’FMC, la meva salutació en nom de la mesa la faig extensiva a totes les autoritats que ens 
acompanyen, regidors, regidores, alcaldes i alcaldesses que formem part de l’FMC. Abans d’iniciar aquesta 
Assemblea demanaria que la Secretària de la Mesa pugui donar compte de quina és l’assistència a la mateixa, si 
us plau.  

Sra. Isabel Garcia Ripoll, Alcaldessa de Santa Perpètua de Mogoda, Secretària de l’Assemblea 

El cens de l’Assemblea en aquests moments és de noranta set (97) alcaldes, alcaldesses o regidors i regidores 
acreditats com a presents, amb un total de vots representats –entre presents i delegats- de 494; el número 
d’assistents acreditats a la sala és de 144 en el moment de començament.  

Sr. Josep Monràs, Alcalde de Mollet del Vallès, President de la Mesa de l’Assemblea.  

Amb aquestes dades d’assistència, la Mesa dóna per aprovada per assentiment l’acta anterior, inclosa a l’ordre 
del dia, distribuïda i publicada amb la convocatòria i sobre la qual no hi ha hagut cap pronunciament en contra. El 
President manifesta que tal i com marca aquest ordre del dia demanaria l’assistència del senyor Josep Abella, 
interventor-tresorer d’Administració Local que com a expert presentarà els Comptes de l’exercici 2014 formulats i 
aprovats pel Comitè Executiu i que estan degudament auditats de l’exercici 2014, i que realitzarà un informe de 
l’estat econòmic i financer de l’entitat. Els comptes són els que es presentaran a votació-ratificació per 
l’Assemblea. Si us plau, si pot ocupar el faristol. Gràcies 

3. Informe de la Presidència. 3.1 Aprovació dels Comptes formulats pel Comitè Executiu i degudament 
auditats, exercici 2014 

“APROVACIO DELS COMPTES FORMULATS PEL COMITÈ EXECUTIU I DEGUDAMENT AUDITATS. 
EXERCICI, 2014. El Comitè Executiu de l’FMC en data 8 de juny d’enguany va adoptar el següent acord: “2. 
“Formulació dels comptes anuals de l’entitat corresponents a l’exercici 2014. L’article 33.j) del Estatuts de la 
Federació de Municipis de Catalunya atribueix al Comitè Executiu l’elaboració del pressupost i dels comptes 
anuals. En execució d’aquesta previsió estatutària han estat preparats els comptes anuals corresponents a 
l’exercici econòmic de 2014 per la Secretaria General i aquesta Presidència. Aquests comptes anuals han estat 
degudament auditats d’acord amb l’informe d’auditoria independent, comptes anuals i informe de gestió de 
l’exercici finalitzat a 31 de desembre de 2014, que obra a l’expedient i que s’integra en aquesta proposta a tots 
els efectes legals. En virtut de tot això, aquesta presidència eleva al Comitè Executiu la següent proposta 
d’acord:Únic.- APROVAR la formulació del Comptes Anuals elaborats que en compliment del que preveu l’article 
25 dels Estatuts de l’FMC hauran de ser sotmesos a l’aprovació de l’Assemblea General, conforme als 
documents que degudament diligenciats per la Secretaria General estan annexats a la proposta i que s’integren 
en aquest acord a tots els efectes legals.”  

De conformitat amb el que estableix l’article 25 des Estatuts vigents de l’FMC procedeix sotmetre aquest acord a 
l’aprovació de l’Assemblea General tot i significant que el contingut de l’informe d’auditoria no revela cap 
incidència rellevant i que la Carta de Recomanacions indica que les incidències que han estat objecte 
d’observació o bé han estat subsanades en el moment d’emissió o bé estan en tràmit de subsanació. La 
documentació comprensiva del compte, l’auditoria sencera, la carta de recomanacions i l’acta de la sessió del 
Comitè Executiu amb les deliberacions i votació estan disponibles des del moment de la formulació del compte al 
porta de transparència de la pàgina web de l’FMC www.fmc.cat 

http://www.fmc.cat/
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En virtut de tot això, es proposa a l’Assemblea General l’aprovació del següent acord: 

PRIMER.-Ratificar l’acord del Comitè Executiu de data 8 de juny de 2015 i, en conseqüència, aprovar els 
comptes anuals de l’entitat corresponents a l’exercici 2014, degudament auditats, de conformitat i als efectes 
previstos als articles 25 i concordants dels Estatuts vigents de l’FMC, conforme als documents que s’annexen en 
aquesta proposta i s’integra en aquest acord a tots els efectes legals mitjançant diligència de la Secretaria 
General. 

SEGON.- Facultar el Secretari General perquè emeti els documents tipus i/o formularis corresponents a la 
tramitació dels comptes aprovats davant dels registres públics corresponents.” 

Sr. Josep Abella i Albiñana., Interventor-Tresorer d’Administració Local 

Bon dia a tothom, el president de l’FMC em va demanar que exposés davant d’aquesta Assemblea d’una manera 
breu quina és la situació econòmica-financera de l’FMC i vull agrair-li la confiança que ha dipositat en mi per fer 
aquesta presentació, i de manera especial davant d’aquest auditori. Per parlar de la situació econòmica-
financera de l’FMC em centraré bàsicament en els comptes del 2014 i farem un breu repàs del pressupost per al 
2015.  

Cal dir que la situació de l’FMC, tal i com veurem, és una situació sanejada. 

Com saben, l’FMC és una entitat privada que no està subjecte a dret públic; per tant, no té obligació d’elaborar 
un pressupost com fem totes les entitats locals, però es fa igualment com un instrument de treball. Doncs bé, del 
tancament d’aquest pressupost el que observem és que el total de despeses i ingressos està molt equilibrat. Per 
tant, hem tingut un resultat positiu de 19.000€ i uns excedents financers propers als 3M€. Si parléssim en 
terminologia d’entitat local, que és la que tots coneixem, podríem dir que hem tingut un resultat pressupostari 
positiu de 19.000€, que tenim romanent de tresoreria positiu de 3M€ i, seguint amb aquesta terminologia 
estricament local, podríem dir que hem complert amb els principis d’estabilitat pressupostària i de sostenibilitat 
financera. 

Pel que fa al tancament dels comptes, analitzaré el balanç i el compte de resultats, com a comptes més 
destacables. Del Balanç, dir que l’FMC té un total d’actiu de 3,7M€ dels quals 2,4M€ són actius líquid o efectiu i 
1,2M€ serien deutes de tercers -bàsicament quotes d’associats- i hi ha un immobilitzat escàs, reduït d’uns 
100.000€. Per la part del passiu tenim 700.000€ en deutes i creditors a curt termini i com a resultat l’FMC té un 
patrimoni net d’uns 3M€.  

Pel que fa al Compte de Resultats, que és molt similar en el cas d’aquesta institució al que seria al pressupost, 
observem que el resultat financer ha estat negatiu de 60.000€, degut única i exclusivament a l’amortització de 
l’immobilitzat per un import de 93.000€. 

Cal dir que aquests comptes han estat auditats per l’empresa contractada i que el resultat de l’auditoria ha estat 
satisfactori. 

Un cop feta aquesta anàlisi breu dels comptes del 2014, comentaré també de manera molt breu el pressupost 
per al 2015 que s’està executant en aquests moments. 

El pressupost del 2015 té dos grans apartats: un apartat quantitatiu, de xifres i que bàsicament continua amb la 
línia d’anys anteriors; i un segon bloc que vull destacar especialment, que és el bloc de la presentació i del 
conjunt normatiu que incorpora aquest pressupost.  

Pel que fa al primer bloc, de les xifres, observem un pressupost equilibrat, amb un resultat estimat al final de 
l’exercici, positiu d’uns 18.000€ i el que voldria destacar és la reducció del 16% en les despeses de personal 
d’aquest exercici.  

En referència al segon bloc, el canvi en la presentació i quant al conjunt normatiu que incorpora aquest 
pressupost. Pel que fa a la presentació, vull fer especial esment i agraïment al Col·legi de Secretaris, 
Interventors i Tresorers de Catalunya per la col·laboració en aquest canvi, i concretament al company Joan 
Ramon Sagalés, interventor de l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat, que ha treballat molt activament en aquest 
nou disseny d’aquest nou pressupost. En aquest àmbit del nou pressupost, el que tenim és una presentació 
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dividida en tres grans àrees d’activitat: les pròpies de la Federació que són Formació i activitats assistencials, 
Comunicació i projecció institucional, Serveis generals i suport local. En cadascuna d’aquestes àrees d’actuació, 
no només s’ha fet una simple previsió de pressupost, sinó que s’ha incorporat un compte de resultats amb 
caràcter previsional lògicament i un balanç també definitiu previsional del que seria l’actuació derivada d’aquest 
pressupost. 

Per acabar, dir que s’ha incorporat un nou conjunt normatiu que considero d’especial importància i que al marge 
de la memòria que normalment s’incorpora en qualsevol pressupost, s’han incorporat dos elements claus en el 
funcionament administratiu de l’FMC: normes generals de funcionament administratiu i de control i unes 
instruccions internes de contractació. Vull destacar que aquestes normes, en tant que associació privada no són 
obligatòries, i ha estat una decisió de la Presidència i del seu equip incorporar aquest conjunt normatiu regulador 
de l’actuació de l’àmbit econòmic i financer de l’entitat, dins del marc de l’aprovació del pressupost.  

Finalitzo destacant, com he dit al principi, que crec que és evident que de la presentació dels comptes 2014 i del 
pressupost del 2015 ens trobem davant d’una Federació equilibrada, sanejada i amb una solvència financera 
contrastada. Moltes gràcies 

Sr. Josep Monràs, Alcalde de Mollet del Vallès, President de la Mesa de l’Assemblea.  

Moltes gràcies senyor Abella per la seva intervenció. Explicats, doncs, els comptes que van ser formulats i 
aprovats en el Comitè Executiu de l’FMC, si no hi ha cap qüestió a comentar passaríem a fer la votació pertinent: 
vots en contra? Cap. Abstencions? Cap.  Vots en blanc? Cap. Vots a favor? Queden aprovats per unanimitat 
dels assistents els Comptes de l’exercici 2014. 

El senyor Monràs demana que el senyor Xavier Amor presenti la memòria d’activitats corresponent al període 
gener-setembre 2015, que és el següent punt de l’ordre del dia.  

3. Informe de la Presidència. 3.2 Memòria d’activitats període gener-setembre 2015 

“El Comitè Executiu de la Federació de Municipis de Catalunya en data 8 de juny d’enguany va aprovar per 
unanimitat, el document d’informe d’activitats de l’entitat corresponent al conjunt d’actes, accions i activitats 
dutes a terme en el període de gener a maig de 2015. Aquest document ha estat publicat íntegrament, des del 
moment de la seva aprovació, al Portal de Transparència de l’FMC.  

L’article 25.d) dels Estatuts atribueix a l’Assemblea general l’aprovació de la Memòria de Gestió de l’entitat. Per 
tal de donar compliment aquesta previsió, s’ha elaborat un document d’avançament de la Memòria amb l’informe 
d’activitats de l’entitat que ha estat actualitzat per completar el període comprés entre gener i setembre de 2015. 
Així, es contempla la informació sobre l’activitat institucional en el conjunt dels àmbits i àrees en els qual l’entitat 
ha desplegat la seva acció en aquest període, així com les prioritat definides i les activitats a elles vinculades. 
Aquest informe s’integrarà a la memòria de gestió anual prevista en els Estatuts de l’entitat, que de conformitat a 
l’acord del Comitè Executiu de l’FMC de data 10 d’abril d’enguany, redactarà la Fundació Carles Pi i Sunyer, 
d’Estudis Autonòmics i Locals. 

Aquest document, així, respon a un reflex fidel de la informació provinent dels acords i resolucions adoptades 
pels òrgans de l’entitat així com dels serveis tècnics i jurídics que ha estat degudament sistematitzada, i recull el 
seguiment i posicionament de l’FMC, en representació del món local, en les diferents iniciatives d’impacte 
normatiu- mediat o immediat- sobre els governs locals, en especial els aspectes relacionats amb la incidència de 
l’RSAL en els governs locals, les accions o iniciatives que requereixen del posicionament de l’FMC, la gestió 
pressupostària i organització de l’entitat, els serveis –d’assistència i formació, i d’altres- i la millora interna dels 
procediments i la línia de treball cap a la modernització d’aquesta entitat, com és la posada en marxa del Portal 
de la Transparència, amb l’objectiu d’ampliar i reforçar la transparència de les activitats de l’entitat. Totes elles 
han marcat les característiques de l’acció duta a terme per aquesta entitat durant el període gener-setembre de 
2015. 
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En virtut d’això, es proposa a l’Assemblea General l’aprovació dels següent ACORD: 

ÚNIC.- APROVAR el document d’informe d’activitats del període Gener-Setembre de 2015 de conformitat amb el 
document que degudament diligenciat per la Secretaria General s’annexa a la proposta i s’integra en aquest 
acord a tots els efectes legals.” 

Sr. Xavier Amor i Martín, President de l’FMC  

Vull agrair al senyor Josep Abella i al CSITAL -avui també tenim la seva Presidenta entre nosaltres-, el conveni 
de col·laboració que tenim per fer possible que els comptes siguin documents transparents i a més a més, poder 
tenir aquesta presentació en aquesta Assemblea amb la informació, també us he dir que tota la informació 
detallada està disponible al nostre Portal de Transparència.  

Ara farem referència a la memòria d’activitats que correspon al període gener-setembre 2015, després de l’última 
Assemblea. Començaré fent balanç dels ens locals adherits a l’FMC: 622 municipis i alguna entitat més que 
representen a 6,8M d’habitants. Val a dir que una part molt important dels ciutadans Catalunya són presents a 
través dels seus Ajuntaments en la nostra entitat.   

Del conjunt de la nostra acció, potser la que més temps ens ha ocupat, ha estat lluitar contra els efectes més 
perjudicials de l’LRSAL, que com ha dit l’Alcaldessa de Barcelona, representa un atac seriós a l’autonomia local; 
potser el més important que hem patit mai. Aquesta ha estat la nostra prioritat, amb una feina conjunta amb 
l’ACM. Han estat més de 110 accions per fer seguiment d’aquesta reforma en clau municipalista. Paral·lelament 
vam estar treballant la proposta d’un nou marc jurídic pels governs locals a Catalunya que, finalment com saben, 
no ha estat possible tirar endavant. Aquest ha estat un dels eixos principals de l’acció de l’FMC. Un dels nostres 
objectius ha estat la defensa del marc competencial dels municipis. Volem defensar un marc competencial que 
deixi clar quines són les nostres competències municipals en matèries vàries, però també tenir a l’abast eines 
que ens permetin resoldre els problemes dels quals no podem defugir ni en educació, ni en salut ni en serveis 
socials, es posi com es posi el legislador.  

Hem col·laborat també al costat dels Ajuntaments per posar-ho fàcil, a vegades les administracions superiors fan 
lleis de les quals nosaltres també hi participem en el debat amb el Govern de la Generalitat; però que quan 
s’aproven obliguen moltíssim i ens donen una feinada que moltes vegades els ajuntaments grans per la seva 
estructura poden anar sortint-se’n però els petits sempre intenten trucar a les dues entitats municipalistes per 
demanar assessorament. Així, sobre la Llei de Transparència, Accés a la informació Pública i Bon Govern dir-vos 
que hem elaborat conjuntament amb l’ACM una guia de bona governança i transparència municipal; relacionat 
amb això la nostra entitat té com a part destacada al nostre Web el Portal de transparència, on trobareu tota la 
informació a disposició de les entitats i de la ciutadania, ja que hi ha un accés obert.  

Però com us deia, una de les característiques que ens identifica és la defensa de l’autonomia local. Hem treballat 
en 230 iniciatives normatives o procediments de regulació que han estat analitzats en clau local, en clau 
d’autonomia local. Darrera de totes aquelles iniciatives normatives, canvis, decrets que el Govern de Catalunya 
ha impulsat, hi ha algun representant de la nostra Entitat, així com també des de les Comissions Sectorials, que  
ha analitzat en clau local l’impacte d’aquesta norma; proposant millores amb una perspectiva  municipalista. Vull 
agrair moltíssim la tasca realitzada en aquest àmbit. Algunes normatives malauradament acaben amb un resultat 
no satisfactori per a nosaltres. Però aquest també és un tret característic de la nostra entitat i de la seva 
capacitat que no minvarem.  

Hem incrementat la nostra presència a les xarxes institucionals, amb un nou camí que vam definir signant fins a 
12 convenis amb entitats i institucions: amb col·legis professionals. Ho deia abans en el discurs inicial que també 
hem volgut sumar i estar al costat d’altres entitats per ser millors; simplement per intentar arribar a l’excel·lència 
en allò que puguem amb molta modèstia i humilitat, però intentant sumar les experiències d’altres entitats i el 
resultat ha estat molt positiu. Hem treballat conjuntament amb l’ACM -i més que mai en un moment de tanta 
dificultat- és important tenir una acció conjunta, una única veu en molts temes; i això, com sabeu, ho hem fet de 
manera independent cada entitat i avui veureu a l’Assemblea que no només les dues entitats sinó els partits 
polítics hem estat capaços d’arribar a un acord molt important pel futur del municipalisme del nostre país. 
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Mai hem oblidat el nostre rol d’estar al costat dels ajuntaments i de les entitats, sense oblidar que el centre de la 
nostra acció, tot i que ho canalitzem a través dels ajuntaments, està en els drets dels ciutadans: l’ocupació, 
l’habitatge, la igualtat, la convivència, a la que abans també en feia referència l’alcaldessa de Barcelona. Sense 
oblidar el centre de la nostra acció que és la ciutadania i és per això que hem treballat en aquests àmbits.  

Avui hem presentant les xifres, una organització austera, molt rigorosa amb el seu pressupost, 
professionalitzada, eficaç i transparent.  

Algunes de les xifres perquè tingueu alguna foto fixa de la feina feta: 35 reunions institucionals, 12 
compareixences parlamentàries en aquests últims 9 mesos: ordenació del sistema d’ocupació del SOC, Renda 
Garantida de Ciutadania, Impost habitatges buits, Ordenació Activitats Espectacles Públics i Recreatius i Llei de 
simplificació de l’activitat administrativa per donar alguns exemples de la feina realitzada.  

Hem participat i participem en 300 òrgans de participació i col·laboració amb la Generalitat i d’altres institucions.  

En l’àmbit institucional destacaré més de 200 reunions al llarg del 2015, i en la diapositiva que us mostrem poden 
veure una comparativa amb les reunions del 2014. Com veureu, al 2014 vam estar tramitant tota la Llei 
d’Ocupació, el nombre de reunions d’aquesta àrea va augmentar significativament. Vull destacar la feina que va 
fer el president de la Comissió d’Ocupació i Promoció Econòmica de l’FMC i alcalde de Guissona, Xavier 
Casoliva.  

El nombre de projectes normatius analitzats i informats ha estat de 52. L’FMC s’ha anat especialitzant ens temes 
jurídics i també en el tema de formació, que posteriorment analitzarem, i per tant us donem algun exemple dels 
projectes normatius en els quals hem participat i hem fet esmenes per preservar els interessos municipals: 
Registre del sector públic local de Catalunya; venda no sedentària en mercats de marxants; Llei d’Arquitectura; 
demarcació territorial dels municipis, de les entitats municipals descentralitzades i de les mancomunitats de 
Catalunya; Llei de canvi climàtic. 

L’assistència tècnica directa de l’FMC ha estat de 27 informes, 69 consultes en l’àmbit del govern local, la funció 
pública, benestar i acció social, ocupació, salut , comerç i turisme, contractació, etc. 

Una formació d’alta qualitat per als tècnics i les organitzacions dels governs locals. Un altre tret que identifica la 
nostra entitat. Destaquem dues accions de formació que tenen reconegut prestigi: el Seminari de Dret Local i el 
Seminari Tècnic Local. També s’han impartit 27 cursos, 33 edicions, 2.641 inscrits i amb un total de 552 hores 
lectives. En el marc de les Comissions Sectorials hem organitzat 7 jornades sobre temàtiques que afecten el 
món local com ha estat entre altres: L’impacte de l’LRSAL en els Serveis Socials de Catalunya, Volem Polítiques 
Educatives Locals! Enfortint la centralitat de l’educació en la transformació dels municipis o Els Governs locals en 
l’Estratègia UE-20/20. L’accés de les PIMES en la contractació pública.  

Continuem millorant la comunicació de la nostra entitat, perquè cal més que mai una estreta relació amb els 
nostres associats per tal de fer arribar la informació puntualment, i ho fem mitjançant la newsletter setmanal que 
cada divendres arriba a més de 3.200 destinataris; també a través de la nostra revista Catalunya Municipal amb 
1.800 subscriptors o amb més de 3.000 seguidors de Twitter. I us animo a fer-vos seguidors nostres mitjançant 
@municipis. 

Pel que fa a les publicacions, al començar aquesta nova legislatura hem actualitzat la publicació “Ajuntament 
fàcil, + transparent”, que ha estat molt ben rebuda pels càrrecs electes dels nostres adherits i que dóna una 
informació essencial i detallada sobretot a aquells electes que s’incorporen per primer cop a aquesta tasca. I 
també us avanço que estem treballant en el Fitxer dels Ajuntaments que sabem que pels Secretaris/es dels 
ajuntaments és una eina útil de contacte.  

La comunicació directa als associats a través de notes informatives d’actualitat han estat més de 300, en relació 
a novetats sobre normatives, Lleis; informacions de l’Estat, del Govern de la Generalitat, de la FEMP i que s’ha 
considerat d’interès pel món local disposar d’aquesta informació.  

I fins aquí el resum de la feina realitzada en aquests últims anys. Dir-vos que evidentment amb les conteses 
electorals la feina de l’FMC s’ha vist ressentida però no hem deixat de continuar amb la nostra feina, sinó que 
hem donat una embranzida a l’entitat. Moltes gràcies. Aplaudiments.  
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El President de la Mesa demana si hi ha alguna intervenció pel que fa a la presentació de la Memòria d’Activitats 
de l’FMC o si hi ha alguna qüestió a presentar al President en funcions de l’FMC, senyor Xavier Amor. 

Demana la paraula l’alcaldessa de Montcada i Reixac. El President li atorga.    

Sra. Laura Campos i Ferrer, alcaldessa de Montcada i Reixac   

Som avui al Saló del Tinell, un bell exemple del gòtic català del segle XIV i de la història de Catalunya. I també 
testimoni del pacte d’esquerres de 2003. Aquell pacte s’articulava en quatre grans eixos: Més autogovern i més 
qualitat democràtica; un nou impuls econòmic per al país; Catalunya, una nació socialment avançada; una nova 
política territorial i ambiental. 

És a dir: SOBIRANIA I DEMOCRÀCIA, NOU MODEL ECONÒMIC, COHESIÓ SOCIAL I SOSTENIBILITAT. 
Quatre eixos que són avui els compromisos que té el món local amb el nostre país i amb la ciutadania dels 
nostres pobles i ciutats. 

Encetem un nou mandat municipal i continuem ubicats en un context marcat per la crisi econòmica i les 
desigualtats que han obert una escletxa social sense precedents, amb nivells d’atur, de pobresa i de precarietat 
insostenibles. Les polítiques d’austeritat estan provocant una mutació de la societat; s’està trencant el contracte 
social; el treball ja no és garantia de viure sense pobresa, i l’afebliment de l’estat del benestar multiplica les 
desigualtats. En aquest marc social i polític, els càrrecs electes que formem part de la FMC adoptem el 
compromís de desenvolupar un nou municipalisme combatiu, sense seguidismes ni dependències,  i fer 
d’aquesta associació un instrument que cooperi amb els governs locals en favor de la igualtat, la justícia social i 
la solidaritat.  

Els ajuntaments de progrés, els de canvi, continuarem amb la funció d’atendre les necessitats més urgents i 
exercir de temperadors de les dificultats i ho farem amb l’acompanyament social de les mobilitzacions i la 
complicitat de la ciutadania.  

Però és també un moment d’amenaces i d'agressió  sense  precedents en la legitimació del món local. Pèrdua 
de competències, recentralització i despossessió política dels ajuntaments imposades per la Llei de 
Racionalització i Sostenibilitat de l’Administració Local (LRSAL) i per les retallades i deutes pendents per part del 
govern de la Generalitat. Aquests dos fets comporten una vulneració dels principis de sobirania local i de 
subsidiarietat. Cal que els ajuntaments recuperin les competències per a la prestació dels serveis municipals que 
l’LRSAL ha segrestat. 

També volem expressar que vivim moments de canvis i moments de renovació, de noves exigències i de nous 
horitzons per construir, també des del municipalisme, una societat més justa, digne i solidària. El municipalisme 
català s’ha caracteritzat per respondre solidàriament a l’arribada de persones refugiades de conflictes com el 
dels Balcans i compten amb un teixit associatiu vinculat a la pau, els drets humans i el desenvolupament, i ara 
els pobles i ciutats de Catalunya en una xarxa teixida en la cooperació i sensibilitat ha de liderar l’acollida de 
persones refugiades dels nous conflictes internacionals. Aquest també és un repte i un deure de 
l’associacionisme català en els propers anys: Els estats són els que atorguen l'estatut d'asil, però les ciutats són 
les que oferim acollida i cobertura. De nosaltres també depèn que aquesta crisi humanitària no es converteixi en 
una crisi de civilitzacions, en una crisi d'aquells valors fundacionals que van forjar les nostres democràcies.  

I Catalunya també es planteja nous escenaris d’autogovern després del trencament del pacte constitucional i els 
pactes polítics derivats de la transició, dels incompliments i sentències del TC que impossibiliten l’exercici de 
radicalitat democràtica de decidir el nostre futur polític com a poble. Els governs locals hauran de reconèixer i 
reforçar-se com estructures bàsiques, i com a fonaments de la refundació democràtica, social i ecològica de 
Catalunya. 

El nou mandat que encetem endega una nova etapa en el municipalisme a Catalunya, més plural i heterogeni, 
més ric i divers i que requerirà del consens, el diàleg i la transversalitat per avançar en la governança. En 
aquesta nova etapa hem de generar una nova agenda local, una oferta de polítiques públiques singular, 
orientada a construir una dimensió local pròpia en el procés de reconstrucció de l’estat del benestar local. Crear 
un ideari de rescat social i democràtic en forma d’una nova agenda local que ha de tenir com a eix el dret al 
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poble i la ciutat, l’amplificació dels serveis públics i dels drets socials, el desenvolupament d’alternatives 
energètiques, ecològiques, econòmiques i culturals. Un programa de rescat social que garanteixi els mínims en 
alimentació, habitatge i subministraments d’energies, un pla de xoc per fer front a l’atur, que situï en primer lloc la 
dignitat i els drets de tots els ciutadans i ciutadanes del municipi. En definitiva, atendre les persones i els 
col·lectius que estan patint amb més dificultats els efectes de la crisi. Una agenda i un programa del 
municipalisme que denunciï les violències masclistes com la manifestació més violenta de la desigualtat de 
gènere i la més greu violació dels drets humans de les dones que pateix la nostra societat. Per això, el 
municipalisme també estarà present en la Marxa contra les violències masclistes del proper 7 de novembre.  

Promoure que els nostres Ajuntaments es transformin en unes institucions que practiquin la transparència 
informativa, el retiment de comptes, la cogestió amb el teixit social, les noves formes de participació i sobirania 
que, en la seva pràctica quotidiana estiguin orientades per una governança ètica local. 

Som conscients de les dificultats econòmiques que haurem d’afrontar en aquest mandat i, tot i així, treballarem 
per mantenir el nivell i la qualitat actual dels serveis municipals. En aquest sentit, cal continuar reivindicant un 
marc institucional i una hisenda local pròpia que s'han de concretar en una urgent Llei de Governs Locals de 
país, conjuntament amb una Llei de Finances Locals encara pendents d'aprovació. 

En el nou context social i polític resultarà necessària una nova etapa en la coordinació del municipalisme català, 
en la que caldran polítiques concertades, i caldrà la complicitat i la coordinació entre ajuntaments i Generalitat. 
Disposem d’un organisme públic –el Consell de Governs Locals- que havia d’unir els ajuntaments en la 
reivindicació de major pes institucional i que havia de servir per compartir i codecidir amb el Govern de la 
Generalitat la gestió i decisions que ens afecten. Caldrà valorar i avaluar si aquest ha estat el seu paper i quin és 
el model de Consell que volem desenvolupar. La nostra coalició vol reactivar-lo i que sigui un instrument útil no 
només per ser escoltat en les tramitacions legislatives que ens afectin, sinó també per vetar i plantar cara a 
aquelles que vulnerin la nostra sobirania. 

Aquest mandat també és el de la necessitat de fer un debat rigorós sobre les entitats municipalistes de 
Catalunya. Un debat que ha d’expressar la pluralitat i la diversitat dels pobles i ciutats del nostre país i, alhora, 
que sigui inclusiu i integrador de totes les sensibilitats dels governs locals. Un debat que ha de dur-nos a la 
possibilitat de refundar el municipalisme associatiu en una nova entitat que defensi l’autonomia local, la 
subsidiarietat, les polítiques públiques i els bens comuns davant de qualsevol agressió i vulneració, vingui del 
govern de l’Estat o vingui del govern de Catalunya. 

Per concloure, volem deixar clar que la primera prioritat, el fonament bàsic del municipalisme és la garantia de 
l’interès comú dels veïns i veïnes, la millora d’allò col·lectiu i l’empoderament ciutadà per assegurar la 
participació en la transformació comunitària. Aquest ha estat històricament el nostre paper, el del món local, de 
manera prioritària i obligada. El municipalisme ha estat el motor imprescindible i inqüestionable de la construcció 
nacional. En l’actual procés constituent que vivim, els governs locals hauran d’homologar-se al rol de la primera 
transició democràtica, liderant els espais de resistència creativa i impulsant les principals transformacions 
quotidianes a peu de carrer. El paper del món local serà el de continuar sent el centre de la lluita per les 
llibertats, la democràcia, la cultura i el benestar del poble, desenvolupant polítiques de rescat social, que generin 
ocupació, amb serveis públics de qualitat, amb un compromís ètic i radicalment defensor de la transparència i la 
qualitat democràtica i on la sostenibilitat formi part del combat per una millor qualitat de vida i contra les 
desigualtats.  

Avui continuen vigents els valors del pacte del Tinell que adaptem a la nova etapa constituent del municipalisme: 
més autogovern local, més democràcia, l’impuls a un nou model econòmic, la cohesió  social, la sostenibilitat 
com a forma de viure i conviure en comunitat amb el territori i amb els recursos. Aquests són els reptes, les 
prioritats i els compromisos que avui declarem i ens coresponsabilitzem a desenvolupar.  Aplaudiments 

Sr. Josep Monràs, Alcalde de Mollet del Vallès, President de la Mesa de l’Assemblea.  

Vull fer en aquest moment un agraïment i una salutació al President de la Federación de Municipios y Províncias 
(FEMP) que s’ha incorporat un cop començada aquesta Assemblea i també saludar a molts Síndics defensors de 
la ciutadania que també ens acompanyen avui.  
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Voldria fer èmfasi que en aquest últim mandat hem passat per situacions molt difícils i complicades per part del 
món municipal en general, i específicament per part de l’FMC. Davant d’aquesta situació el més fàcil hauria estat 
marxar i dedicar-nos a allò que com alcaldes i alcaldesses és la nostra prioritat, que són els nostres municipis, 
pobles i viles, però tot al contrari, el Comitè Executiu de l’entitat ha encapçalat els problemes que hi ha hagut, els 
ha fet front i els ha endreçat i ha pogut demostrar -ho hem vist amb la presentació de les dades anteriors- que ha 
fet una molt bona feina en el món municipal prestant serveis als adherits a l’FMC. I és això el que vull agrair i 
posar en reconeixement, tal i com ha fet el President de l’entitat a les seves primeres paraules.  

Tots els regidors, regidores, alcaldes i alcaldesses sabem que podrem tenir grans projectes, grans conviccions 
però si al darrera no hi ha un gran equip de professionals, un equip de funcionaris públics, un equip de 
treballadors, difícilment es podria tirar endavant i, sincerament, crec que darrera de la Memòria d’Activitats que 
s’ha presentat avui hi ha una excel·lent feina del conjunt de treballadors de l’FMC i espero i desitjo que amb una 
aprovació majoritària se’ls doni aquest reconeixement, aquest agraïment i que els impulsi a seguir treballant per 
allò que necessitem cadascun dels nostres municipis, i per allò que necessita el món del municipi en general.  

Passem a votació aquesta memòria Vots en contra? Cap. Abstencions? Cap. Vots en blanc? Cap. Vots a favor? 
Queda aprovada per unanimitat dels assistents la Memòria i serveixi aquesta votació pel reconeixement al 
Comitè Executiu sortint i també pel conjunt de treballadors i treballadores que heu fet una excel·lent tasca al 
davant de la nostra FMC. 

El President de la Mesa continua amb l’ordre del dia, passant al punt següent, que és la Proposta d’acord relativa 
a la modificació dels Estatuts de l’entitat i demana al Secretari General de l’FMC que ho expliqui als assistents.  

4. Proposta relativa a la modificació dels Estatuts de l’entitat 

“La Federació de Municipis de Catalunya va aprovar la seva darrera modificació estatutària en l’Assemblea 
General celebrada en data 31 d’octubre de 2012. Des de llavors, determinats aspectes o àmbits de regulació de 
l’activitat de l’entitat relacionats amb la seva organització, la gestió econòmico-financera, l’estructura associativa i 
d’altres, es poden considerar susceptibles d’adaptació a les necessitats actuals i futures la satisfacció plena de 
les quals es requereix per al millor compliment dels objectius de l’entitat. 

D’acord amb això, s’ha considerat procedent iniciar un procediment formal de modificació dels Estatuts vigents 
de l’FMC per tal d’adaptar-los en els àmbits regulatoris que es determini a les noves necessitats de l’entitat per 
tal de millorar amb criteris d’eficàcia l’activitat que defineix el seu marc d’objectius i justifica la seva base 
associativa. 

Entre d’altres extrems, i a tall d’exemple, la continuïtat de la justificació orgànica i funcional del Consell Nacional 
–després de les reformes operades per virtut de la Llei 4/2008, del 24 d'abril, del llibre tercer del Codi civil de 
Catalunya relatiu a les persones jurídiques, en concordança amb la Llei 5/2011, del 19 de juliol-, el règim 
econòmico-financer, els sistemes de control intern -amb els programes de Compliance inclosos-, o fins i tot la 
incorporació de mecanismes de transformació de l’entitat, són aspectes sobre els quals hauria d’abastar una 
nova regulació estatutària de l’FMC en el marc de la Llei orgànica 1/2002, reguladora del dret d’associació i 
d’altres disposicions legals d’aplicació. 

En virtut de tot això, es proposa a l’Assemblea General que aprovi el següent 

ACORD: 

ÚNIC.- Iniciar un procediment de reforma dels Estatuts de l’FMC amb la constitució d’una comissió redactora 
composada pel President/a, els vicepresidents/es de l’entitat i el Secretari General, a la qual podran assistir els 
experts que aquesta designi per tal d’elaborar una proposta de modificació dels Estatuts en els propers sis 
mesos, la qual s’elevarà a l’Assemblea General per a la seva aprovació.” 

Juan Ignacio Soto Valle, Secretari General FMC 

Gràcies President. És la proposta que teniu al vostre abast amb la convocatòria de l’Assemblea. Amb aquesta 
proposta no es tracta de modificar els Estatuts vigents de la nostra entitat, sinó d’iniciar un procés de reforma per 
adequar-los a un nou marc normatiu i repensar algunes de les solucions que fa anys van cristal·litzar en el text 
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vigent. I per això es proposa l’inici d’aquest procediment i la constitució d’una comissió redactora composada pel 
President de l’entitat, els Vicepresidents, la Secretaria General, a la qual també podran assistir experts que la 
Comissió designi per tal d’elaborar un nou text estatutari en el període que s’esmenta en la proposta, en els 
propers sis mesos. Una vegada elaborada i consensuada la proposta, l’òrgan de govern competent de l’entitat el 
sotmetrà a aprovació per part de l’Assemblea General de l’FMC. El text íntegre de la proposta d’acord està a la 
seva disposició en la documentació lliurada. Moltes Gràcies.  

El President de la Mesa passa a la votació de la proposta d’acord de modificació dels Estatuts de l’entitat. Vots 
en contra? Cap. Alguna abstenció? Cap. Algun vot en blanc? Cap Vots a favor ?. Per tant, queda aprovada la 
proposta d’acord de modificació dels Estatuts de l’entitat per unanimitat dels assistents.  

El President de la Mesa continua amb l’ordre del dia previst, i demana al senyor Lluís Tejedor que presenti la 
següent proposta d’acord sobre el Futur Municipalisme Català. 

5. Proposta d’acord relativa al Futur Municipalisme Català 

Sr. Lluis Tejedor, Alcalde del Prat de Llobregat:  

El text que teniu al vostre abast és el mateix que es va aprovar en la passada Assemblea de l’ACM i en el seu 
contingut explicita el compromís de l’FMC -si s’aprova- en relació amb un debat i una reflexió política que al llarg 
del proper any 2016 haurem d’engegar i que té com a finalitat reflexionar sobre la unitat del municipalisme i 
veure si som capaços de construir una organització en aquesta unitat, el text íntegre diu el següent:  

“El Futur Municipalisme Català 

Des de les eleccions municipals de 1979, els ajuntaments han jugat un paper fonamental en el redreçament 
nacional i democràtic de Catalunya. D'aleshores ençà, l'autoritat política i el reconeixement social dels ens locals 
ha augmentat d'una manera notable. Els ajuntaments, com a administració més pròxima a les necessitats i les 
inquietuds de les persones, han esdevingut sovint els portaveus i alhora els receptors principals de les noves 
aspiracions col·lectives i de les creixents demandes de millors serveis públics que han anat sorgint al si de la 
societat. Aquest paper de lideratge dels ajuntaments, però, no s'ha vist prou reconegut, i a aquesta manca de 
reconeixement institucional cal sumar-hi problemes competencials i de finançament que s’han vist agreujats amb 
les modificacions legislatives que ha dut el govern de l’estat, tendents a una major recentralització i vulneració 
del principi d’autonomia local.  

Des de gairebé els inicis dels mandats municipals la veu del municipalisme ha tingut una estructura organitzativa 
plural, de forma principal amb l’Associació Catalana de Municipis - ACM i la Federació de Municipis de Catalunya 
- FMC. Existeixen moltes experiències reeixides de col·laboració entre ambdues, com per exemple el II Congrés 
del Municipalisme Català, o bé l’articulació dels recursos davant el Tribunal Constitucional contra la LRSAL.  

Després d’aquesta llarga trajectòria de municipalisme democràtic, on s’han creat sinèrgies per obtenir millors 
serveis, podria ser un bon moment per repensar i analitzar tot el que hem fet, i afrontar un procés d’obertura de 
diàleg i cerca de consensos per definir quina és la millor proposta associativa que permeti desenvolupar 
eficientment la primera i principal missió de qualsevol entitat municipalista, la defensa de l’autonomia local que 
consagra l’Estatut de Catalunya. 

Entenem que en aquest moment es donen les condicions per començar a debatre sobre la unitat del 
municipalisme català i marcar unes fites temporals, amb un horitzó pròxim com pot ser abans de finalitzar el 
2016, per a fer-lo possible. Cal aconseguir una única veu municipalista, sota un òrgan transversal i plural, que 
sigui un punt de trobada de totes les sensibilitats que representem en conjunt, i també dels diferents òrgans 
municipalistes que ens hem dotat fins a dia d’avui, i que ens permeti fer millor la nostra feina, i prestar més i 
millors serveis a la ciutadania i afrontar els reptes de futur de pobles i ciutats de Catalunya. 

Aquest repte s’ha d’encetar de manera immediata a la configuració dels òrgans de govern de les entitats 
municipalistes, amb un diàleg discret, serè i constructiu, establint metodologies i calendaris que permetin que 
tothom se senti representat en aquesta nova entitat, que ha de ser el punt de trobada de totes les reivindicacions 
i necessitats del món local per a construir un poder local més fort al servei dels ciutadans i les ciutadanes.” 
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Aquesta declaració planteja un nou repte reiteradament exposat en diferents assemblees, congressos a nivell 
polític en relació a la utilitat de construir una unitat organitzativa del municipalisme català. A Espanya hi ha 
entitats territorials on hi ha l’FMC en què hi ha pluralitat, a Catalunya hi ha pluralitat i, a més a més, dues entitats.  

El 2n Congrés del municipalisme català feia referència a què Catalunya es construeix dia a dia des dels 
Ajuntaments, i segueix sent absolutament vigent. La problemàtica que s’ha fet esment aquest matí de la 
capacitat de construir consens i unitat d’acció en el municipalisme no té límit, pel sentit pràctic i per la 
responsabilitat, la proximitat i per la reflexió compartida sobre problemes que tenim els alcaldes i alcaldesses, 
regidors i regidores. Per tant, en el text que us he llegit abans deia que cal refundar-nos perquè el poder local 
sigui més fort al servei de la ciutadania i la pregunta és per què ens hem de refundar i hem de construir una 
única entitat municipalista de Catalunya? Perquè units pel pluralisme polític que representem, si estem units i 
som plurals i ens organitzem democràticament serem més forts i tindrem més capacitat de servir als ciutadans i a 
les ciutadanes. Anem a intentar-ho doncs.  

Crec que hi ha tres principis ineludibles que les dues entitats municipalistes haurien de compartir per poder 
construir aquesta unitat: el primer, la defensa de l’autonomia local sense subordinacions; l’experiència de 36 
anys de municipalisme és que hi ha hagut moltes subordinacions a d’altres organitzacions i governs. Abans el 
President ha parlat de les “administracions superiors” i les persones que avui estem aquí i representem el 
municipalisme hem de parlar “d’administracions superiors”? n’hi ha alguna superior als governs locals? 
Reflexionem una mica, no acceptem una posició subordinada respecte al què representem els governs locals. El 
millor servei que podem fer a Catalunya és enfortir el municipalisme que serà l’autonomia per servir a la 
ciutadania. Certament tenim una llarga trajectòria, hem construït unitat d’acció moltes vegades però d’altres no 
per raons òbvies de naturalesa política partidista. Estem obligats a intentar-ho. 

La segona és l’impuls decidit de la regeneració política des de baix, amb tot el que significa. El President ha fet 
esment a objectius, propostes que hem anat elaborant, però cal regeneració democràtica des de baix i vol dir 
dels ajuntaments, pobles i ciutats.  

I la tercera i última, la defensa sempre front la temptació d’uns i altres governs en relació a la naturalesa política 
dels governs locals. Nosaltres no som tècnics democràtics elegits pels ciutadans per prestar serveis, sinó que 
som electes polítics, som governs i, per tant, hem de definir models de ciutats, socials, econòmics, territorials, 
culturals, cadascú coherent al seu compromís, a la seva ideologia i al seu pacte de govern. Hem de decidir sobre 
prioritats, i fora dels serveis bàsics garantits, la resta, cadascú en el seu municipi ha decidir les seves prioritats. 
Som governs, som electes, la nostra naturalesa és contrària a la que projecta l’LRSAL que se’ns ha imposat i 
que caldria, senyor Abel Caballero, president de la FEMP, que fem el que puguem per revertir una agressió 
política contra el benestar de la ciutadania. Moltes gràcies a tots i a totes.  

Sr. Josep Monràs, Alcalde de Mollet del Vallès, President de la Mesa de l’Assemblea  

Moltes gràcies senyor Tejedor per la presentació de l’acord relatiu al Futur Municipalisme Català i la reflexió 
implícita del mateix redactat. Caldria passar també a votació aquesta proposta. Vots en contra? Cap. Abstenció? 
3 abstencions. Vots en blanc? Cap. Vots a favor? La resta són vots favorables, per tant quedaria aprovada la 
proposta d’acord relatiu al Futur Municipalisme Català per majoria dels assistents, amb 3 abstencions.  

6. Proclamació de les candidatures presentades als òrgans de govern de l’FMC. Consell Nacional, Comitè 
Executiu –vocals, vicepresidents i president-. Votació i escrutini i 7. Elecció i proclamació dels nous 
membres electes dels òrgans de govern de l’FMC 

Sr. Josep Monràs, Alcalde de Mollet del Vallès, President de la Mesa de l’Assemblea  

D’acord amb l’Ordre del dia procedeix la proclamació i elecció dels òrgans de Govern de l’FMC: Consell Nacional 
i Comitè Executiu. S’ha presentat en aquesta Mesa una única candidatura consensuada, tant al Consell Nacional 
com al Comitè Executiu, amb els seus vocals, vicepresidents i President. El representant d’aquesta candidatura 
als dos òrgans col·legiats de l’entitat és el senyor Xavier Amor, alcalde de Pineda de Mar i actual President en 
funcions que, posteriorment, procedirà a la presentació dels membres que integren les candidatures al Comitè 
Executiu que aquesta Mesa proclama prèviament a la seva elecció en complir-se les previsions estatutàries per 
ser objecte de votació i elecció.  



 

 

15 

 

Es procedeix a la lectura dels membres que formaran part del CONSELL NACIONAL: 

Il·lma. Sra. Rosa Pujol Esteve, alcaldessa d’AITONA, Il·lm. Sr. Kléber Esteve Ramells, alcalde d’ALFARRÀS, 
Il·lm. Sr. Joan Josep García Rodríguez, alcalde d’ALFORJA, Il·lm. Sr. Fèlix Alonso Cantorné, alcalde 
d’ALTAFULLA, Il·lm. Sr. Estanis Fors García, alcalde d’ARENYS DE MAR, Il·lm. Sr. Albert Neiro Roman, alcalde 
de BALSARENY, Il·lma. Sra. Mercè Esteve Pi, alcaldessa de BEGUES, Il·lm. Sr. Miquel Lupiáñez Zapata, 
alcalde de BLANES, Il·lm. Sr. Àlex Hernández Gonzàlez, alcalde de CABANES, Il·lm. Sr. Joan Playà Guirado, 
alcalde de CASTELLBISBAL, Il·lma. Sra. Candela López Tagliafico, alcaldessa de CASTELLDEFELS, Il·lm. Sr. 
Miquel Arisa Coma, alcalde de CENTELLES, Il·lm. Sr. Eduard Rivas Mateo, alcalde d’ESPARREGUERA, Il·lm. 
Sr. Jaume Domènec i Jordà, alcalde de FALSET, Il·lm. Sr. Eduard Piera Secall, alcalde de LA FULIOLA, Il·lm. 
Sr. Carles Luz Muñoz, alcalde de GANDESA, Il·lm. Sr. Miquel Valls Comas, alcalde de GELIDA, Il·lma. Sra. 
Núria Marín Martínez, alcaldessa de L’HOSPITALET DE LLOBREGAT, Il·lm. Sr. Angel Ros i Domingo, alcalde 
de LLEIDA, Il·lm. Sr. Àlex Garrido Serra, alcalde de MANLLEU, Il·lm. Sr. David Bote Paz, alcalde de MATARÓ, 
Il·lma. Sra. Laura Campos Ferrer, alcaldessa de MONTCADA I REIXAC, Il·lm. Sr. José Antonio Montero 
Domínguez, alcalde de MONTORNÈS DEL VALLÈS, Il·lma. Sra. Ascensión Ratia Checa, alcaldessa de 
PALLEJÀ, Il·lm. Sr. Sergi Mingote Moreno, alcalde de PARETS DEL VALLÈS, Il·lm. Sr. Xavier Amor i Martín, 
alcalde de PINEDA DE MAR, Il·lm. Sr. Lluís F. Caldentey, alcalde de PONTONS, Il·lm. Sr. Lluís Tejedor 
Ballesteros, alcalde del PRAT DE LLOBREGAT, Il·lma. Sra. Ana M. Martínez Martínez, alcaldessa de RUBÍ, 
Il·lma. Sra. Lluïsa Moret i Sabidó, alcaldessa de SANT BOI DE LLOBREGAT, Il·lma. Sra. Olga Carbonell 
Sabartés, alcaldessa de SANT CLIMENT SESCEBES, Il·lm. Sr. Jordi San José Buenaventura, alcalde de SANT 
FELIU DE LLOBREGAT, Il·lm. Sr. Marc Garcia i Nadal, alcalde de SANT JULIÀ DE LLOR I BONMATÍ, Il·lma. 
Sra. Abigail Garrido Tinta, alcaldessa de SANT PERE DE RIBES, Il·lma. Sra. Núria Parlón Gil, alcaldessa de 
SANTA COLOMA DE GRAMENET, Il·lm. Sr. Teo Romero Hernández, alcalde de SANTA MARGARIDA DE 
MONTBUI, Il·lma. Sra. Isabel García Ripoll, alcaldessa de SANTA PERPÈTUA DE MOGODA, Il·lm. Sr. Marc 
Verneda Urbano, alcalde de SENTMENAT, Il·lm. Sr. Josep Fèlix Ballesteros Casanova, alcalde de 
TARRAGONA, Il·lm. Sr. Jordi Ballart i Pastor, alcalde de TERRASSA, Il·lma. Sra. Esther Pujol Martí, alcaldessa 
de TIANA, Il·lma. Sra. Ma. José Beltran i Piñol, alcaldessa de TIVENYS, Il·lm. Sr. Josep Salom Ges, alcalde de 
TONA, Il·lm. Sr. Josep López i Ruiz, alcalde d’ULLÀ, Il·lm. Sr. Toni Masana  i Ubach, alcalde de VACARISSES, 
Il·lm. Sr. Carles Ruiz Novella, alcalde de VILADECANS, Il·lm. Sr. Carlos Álvarez i González, alcalde de 
VILAMALLA. 

El President de la Mesa passa a la votació de la proposta de membres del Consell Nacional de l’FMC. Vots en 
contra? Cap. Abstenció? Cap. Vots en blanc? Cap. Vots a favor? S’aprova per unanimitat i perquè consti en acta 
de cara a aquesta votació la Secretaria de la Mesa, ens informarà del cens actual d’assistents. 

Sra. Isabel Garcia Ripoll, Alcaldessa de Santa Perpètua de Mogoda, Secretària de la Mesa de l’Assemblea 

Voldria deixar constància que en el moment de la votació hi ha un increment notable d’assistents que s’han 
incorporat a l’Assemblea: assistents acreditats amb vot són 122, que representen un total de 598 vots, entre 
presencials i delegats. El nombre total d’assistents en aquests moments a la sala és de 200 persones, 
acreditades.  

Sr. Josep Monràs, Alcalde de Mollet del Vallès, President de la Mesa de l’Assemblea  

Per tant, aquests serien els vots emesos pel Consell Nacional i passaríem ara a explicar quin és el llistat 
d’alcaldes i alcaldesses que es proposa que formin part del Comitè Executiu, i demano al senyor Xavier Amor 
que ens ho pugui explicar.  

Xavier Amor i Martin, President en funcions de l’FMC 

Moltes gràcies President, previ a la lectura de la proposta dels membres del Comitè Executiu, permeti’m que doni 
les gràcies a l’Assemblea per aprovar la gestió del Comitè Executiu i de la Comissió Gestora dels últims mesos, 
de la feina feta, dels comptes, per tant, agrair moltíssim aquestes votacions i aquest suport que ens encoratja a 
seguir endavant. 

La proposta que ara presentarem del Comitè Executiu s’ha aprovat entre els diferents grups polítics i és una 
única proposta consensuada i plural, que intenta ser àgil i efectiva amb algun canvi que ara expressarem. 
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Es fa lectura dels VOCALS que formaran part del COMITÈ EXECUTIU per a aquest nou mandat:  

Vocals: Il·lma. Sra. Rosa Pujol Esteve, alcaldessa d’AITONA, Il·lm. Sr. Joan Josep García Rodríguez, alcalde 
d’ALFORJA, Il·lm. Sr. Fèlix Alonso Cantorné, alcalde d’ALTAFULLA, Il·lm. Sr. Estanis Fors García, alcalde 
d’ARENYS DE MAR, Il·lm. Sr. Albert Neiro Roman, alcalde de BALSARENY, Il·lma. Sra. Mercè Esteve Pi, 
alcaldessa de BEGUES, Il·lm. Sr. Amador Marqués Atés, alcalde de BOSSÒST, Il·lm. Sr. Àlex Hernández 
Gonzàlez, alcalde de CABANES, Il·lma. Sra. Candela López Tagliafico, alcaldessa de CASTELLDEFELS, Il·lm. 
Sr. Miquel Arisa Coma, alcalde de CENTELLES, Il·lm. Sr. Eduard Rivas Mateo, alcalde d’ESPARREGUERA, 
Il·lm. Sr. Jaume Domènec i Jordà, alcalde de FALSET, Il·lm. Sr. Eduard Piera Secall, alcalde de la FULIOLA, 
Il·lm. Sr. Àlex Garrido Serra, alcalde de MANLLEU, Il·lma. Sra. Laura Campos Ferrer, alcaldessa de 
MONTCADA I REIXAC, Il·lm. Sr. José Antonio Montero Domínguez, alcalde de MONTORNÈS DEL VALLÈS, 
Il·lm. Sr. Sergi Mingote Moreno, alcalde de PARETS DEL VALLÈS, Il·lm. Sr. Xavier Amor i Martín, alcalde de 
PINEDA DE MAR, Il·lma. Sra. Ana M. Martínez Martínez, alcaldessa de RUBÍ, Il·lma. Sra. Lluïsa Moret i Sabidó, 
alcaldessa de SANT BOI DE LLOBREGAT, Il·lma. Sra. Olga Carbonell Sabartés, alcaldessa de SANT CLIMENT 
SESCEBES, Il·lm. Sr. Marc Garcia i Nadal, alcalde de SANT JULIÀ DE LLOR I BONMATÍ, Il·lma. Sra. Abigail 
Garrido Tinta, alcaldessa de SANT PERE DE RIBES, Il·lm. Sr. Josep Fèlix Ballesteros Casanova, alcalde de 
TARRAGONA, Il·lma. Sra. Esther Pujol Martí, alcaldessa de TIANA, Il·lma. Sra. Ma. José Beltran i Piñol, 
alcaldessa de TIVENYS, Il·lm. Sr. Josep Salom Ges, alcalde de TONA, Il·lm. Sr. Josep López i Ruiz, alcalde 
d’ULLÀ, Il·lm. Sr. Toni Masana  i Ubach, alcalde de VACARISSES, Il·lm. Sr. Carlos Álvarez i González, alcalde 
de VILAMALLA. 

La candidatura de President: Il·lm. Sr. Xavier Amor i Martín, alcalde de PINEDA DE MAR i de Vicepresidents: 
Il·lm. Sr. Josep Félix Ballesteros Casanova, alcalde de TARRAGONA, Il·lma. Sra. Laura Campos i Ferrer, 
alcaldessa de MONTCADA I REIXAC, Il·lm. Sr. Josep Salom Ges, alcalde de TONA, Il·lm. Sr. Toni Masana  i 
Ubach, alcalde de VACARISSES. 

Sr. Josep Monràs, Alcalde de Mollet del Vallès, President de la Mesa de l’Assemblea  

El President de la Mesa passa a la votació de les candidatures presentades al Comitè Executiu de l’FMC. Vots 
en contra? Cap, Alguna abstenció? Cap. Algun vot en blanc? Cap. Cap Vots a favor ?. S’aprova per unanimitat 
dels assistents el nou Comitè Executiu de la Federació de Municipis de Catalunya. 

Per tant, queden proclamades vàlidament, votades i elegides les candidatures presentades als òrgans de govern 
de l’FMC, tant del Consell Nacional com del Comitè Executiu - vocals, vicepresidents i president- per unanimitat 
dels membres assistents associats acreditats que són presents a la votació. 

Sr. Josep Monràs, Alcalde de Mollet del Vallès, President de la Mesa de l’Assemblea.  

El President de la Mesa demana que ocupin el seu lloc a la taula les persones que han d’intervenir a la cloenda, 
però abans de conèixer físicament les persones que formen part del nou Comitè Executiu dirigeix unes paraules. 

Unes paraules que tenen a veure amb les que us ha dirigit abans el senyor Lluís Tejedor. No sé si seré massa 
políticament correcte, però des d’aquest espai del Saló del Tinell, portes enfora perquè portes endins jo crec que 
el que vaig a dir tots estarem plenament convençuts, des de la diferència de criteri, d’ideologia i de partit polític, 
que les altres administracions s’assabentin que som Govern amb majúscules, un govern sortit dels nostres 
conciutadans i conciutadanes, que allò que no ens atorguen en competències és absolutament de la nostra 
incumbència perquè nosaltres al carrer escoltem les necessitats, els problemes dels nostres veïns i veïnes. No 
ens poden imposar des d’altres administracions, allò que ens toca o no ens toca fer. No som subdelegats de res, 
i, amb tot el respecte, som molt més que molts consellers i molts ministres, perquè hem estat escollits 
directament per la ciutadania. I, per tant, seria bo que quan s’elaborin normes -s’ha fet esment a l’LRSAL- es 
tingui en compte aquesta realitat que probablement aquells que legislen no han trepitjat mai aquesta trinxera que 
nosaltres sí que ens trobem cada dia.  

I els governs amb majúscules han de tenir el finançament realista i necessari pels nostres ciutadans i ciutadanes 
del nostre país. N’estic convençut que per part dels dos Presidents de les dues entitats municipalistes hi haurà 
una defensa aferrissada del que hem comentat avui aquí, en aquesta Assemblea, i que no es farà només des 



 

 

17 

 

dels dos àmbits municipalistes, sinó que es treballarà des dels punts en comú per ser més forts en les nostres 
reivindicacions legítimes i justes i que s’han de dur a terme.  

També estic convençut que el nou president de la FEMP serà un aliat i serà una persona convençuda que som 
govern. Hem de ser exigents amb altres governs d’igual a igual, que podem ser col·laboradors com ho hem estat 
sempre. I si fem repàs a les normes que ens han intentat imposar -fins i tot les normes econòmiques- s’ha 
demostrat clarament que som els governs més eficaços, més eficients i amb més coneixement del país. I, per 
tant, si es vol que aquest país avanci ha de comptar amb el món local.  

Aprofito la presència de la nova presidenta de la Diputació de Barcelona, vull per fer públic, almenys des de la 
vessant de la província de Barcelona, del fantàstic esforç que ha fet la Diputació de Barcelona, com també la 
resta de diputacions, però parlo des del coneixement de la Diputació de Barcelona. Se’ns ha donat suport 
econòmic imprescindible per mantenir els serveis públics que ens exigeixen els nostres conciutadans.  

Per tant, amb el camí que s’ha definit avui que s’ha d’emprendre conjuntament amb l’ACM, ens posarem tots a 
treballar amb tota la humilitat, defugint de protagonismes i, en definitiva, per poder retornar als nostres 
conciutadans i conciutadanes allò que cada dia ens trobem a peu del carrer.  

Per finalitzar, i quina manera millor de finalitzar que demanar al nou President de l’FMC i als nous membres del 
Comitè Executiu que es dirigeixiN a la taula per fer la foto de grup. DesprÉs passarem a l’acte de cloenda. 
Moltes gràcies.  

8. Cloenda de l’Assemblea amb les intervencions institucionals 

El President de l’FMC, Xavier Amor i Martin, dóna la paraula al  

Sr. Oriol Illa, president de la Taula del Tercer Sector Social de Catalunya 

Honorable Sra. Meritxell Borràs, consellera de Governació i Relacions Institucionals del govern de la Generalitat; 
Excma. Sra. Mercè Conesa, alcaldessa de Sant Cugat i presidenta de la Diputació de Barcelona; Ilustrísimo, 
señor Abel Caballero, alcalde de Vigo y Presidente de la Federación Española de Municipios y Provincias 
(FEMP); Il·lustríssim Xavier Amor, president de l’FMC, felicitats per la elecció de la presidència i del conjunt de la 
junta.  

Unes paraules molt breus. Vull explicar-vos què és el Tercer Sector i transmetre-us un missatge doble d’aliança i 
complicitat entre el Tercer Sector Social i el món local. El Tercer Sector Social és l’àmbit no lucratiu i no 
governamental, format per 6.000 entitats a Catalunya amb més de 300.000 voluntaris i 5.000 treballadors que 
tenen com a principal missió l’atenció directa a les persones. I, per tant, si hi ha un punt en comú entre el món 
local i el Tercer Sector és el que ens hem trobat en aquests darrers anys, en què hem hagut de fer front a moltes 
situacions adverses que tenen a veure amb la situació econòmica i, per tant, amb la vulnerabilitat que tant els 
ajuntaments, el món local i les entitats hem hagut d’atendre.  

Si demanéssim a la ciutadania que fessin una priorització d’allò que demanen als ajuntaments, segurament 
apareixerien en primer lloc tots aquells serveis que ajuden i contribueixen a millorar la qualitat de vida de les 
persones: serveis socials, ajuda domiciliària teleassistència, habitatge, etc. Per tant, aquest és el punt comú en 
què el Tercer Sector social i el món local treballa, i que ha de donar respostes segurament en el futur a unes 
demandes que augmentaran -i molt- i, per tant, se’ns fa necessari dir-vos en nom de les entitats del Tercer 
Sector Social que aquesta aliança o col·laboració ha de servir per millorar, per optimitzar aquells serveis que des 
del món local es fan i que cada cop es presten amb menys recursos econòmics i legals, amb menys instruments 
legals i amb cada cop més dificultats per defensar l’autonomia local. I les entitats del Tercer Sector us volen 
transmetre l’aliança amb el món local.  

Aquesta aliança entre les entitats del Tercer Sector Social i el món local permet tres qüestions: la primera, 
aconseguir innovació social en els serveis que oferim aconseguint millors resultats amb els recursos limitats 
actuals; i vull posar en valor les activitats que es realitzen des del tercer sector i per tant, el compromís social que 
es desprèn d’aquesta activitat; segon, millorar l’impacte del treball social, del treball comunitari del món local amb 
les entitats socials, amb les associacions veïnals, amb tota la xarxa comunitària que permet que aquest impacte 
arribi a més gent i, finalment, perquè volem una acció transformadora del món local i complint amb el pla 
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estratègic de Nacions Unides 2015-2030, fer sostenible el desenvolupament econòmic i social dels nostres 
pobles, viles i ciutats. 

Per acabar, només donar-vos tres exemples de que l’aliança entre el Tercer Sector Social i el món local té sentit: 
la primera és l’habitatge, una de les necessitats que més probablement hem tingut més emergència en els últims 
anys amb l’instrument del tercer sector “Habita3”, que ara fonamentalment es treballa a l’àmbit de la ciutat de 
Barcelona, però que voldríem fer extensiu a la resta del territori; segon, tots els temes vinculats a pobresa 
energètica i que des de la realitat local, ajuntaments i entitats socials, és molt més fàcil actuar sobre aquelles 
famílies amb dificultats derivades d’aquesta nova problemàtica que estem patint; i les beques menjador, com a 
tercer exemple, o el que ens vindrà segurament en els propers mesos que és l’acollida de refugiats. Més enllà de 
les voluntats de les institucions europees i la dels governs dels estats, el refugiat o la refugiada vindrà a un 
municipi, a un poble, a una vila i allà serà el primer lloc on se li haurà de fer un seguiment i donar una resposta.  

Ens posem a la vostra disposició, per nosaltres és important trobar instruments per millorar la qualitat de vida de 
les persones, no només del que tradicionalment hem anomenat col·lectius vulnerables, perquè en els últims sis 
anys tota la població, o almenys el 90 per cent som o serem vulnerables. Per tant, el nostre compromís és 
millorar la vida de la nostra ciutadania i fer-ho de la mà del que creiem que és l’administració més propera i amb 
més possibilitats de fer-ho possible, com és el món local. Moltes gràcies, sincerament per haver-nos convidat, 
felicitats al Comitè Executiu de l’FMC, bona feina i ens trobem als municipis. Aplaudiments.  

Intervenció del President de l’FMC, senyor Xavier Amor i Martín 

Honorable Sra. Meritxell Borràs, consellera de Governació i Relacions Institucionals del Govern de la Generalitat; 
Ilustrísimo, señor Abel Caballero, alcalde de Vigo y Presidente de la Federación Española de Municipios y 
Provincias (FEMP); Excma. Sra. Mercè Conesa, alcaldessa de Sant Cugat del Vallès i presidenta de la Diputació 
de Barcelona; senyor Oriol Illa, president de la Taula d'Entitats del Tercer Sector Social a Catalunya; Il·lm. Sr. 
Miquel Buch, president de l’ACM; Il·lm. Sr. Joan Carles Verd, President de la Federació d’Entitats Locals de les 
Illes Balears; Secretaris Generals de l’ACM i de l’FMC i de la Federació d’Entitats Locals de les Illes Balears; 
alcaldes i alcaldesses, regidors i regidores; entitats, institucions, autoritats, grups polítics, amics i amigues. 

Moltes gràcies a tots i totes per renovar la confiança en la meva persona, i en l'equip de dones i homes que a 
partir d'avui ens posem ja a la vostra disposició per treballar al vostre costat. 

Vull donar les gràcies al meu partit, el PSC, per creure en la meva persona com a candidat a presidir aquesta 
entitat. 

També vull donar les gràcies a Pineda, i de manera especial als meus companys i companyes de consistori, 
perquè és cert que amb aquesta responsabilitat t'imposes un plus de temps de dedicació per no desatendre res. 
També sóc conscient que hi ha moments que els agradaria tenir-me en alguna situació concreta que cal 
solucionar i potser no pots estar; per tant, gràcies pels vostres esforços de més que heu de fer per permetre’m 
ser President de l’FMC.  

Avui passen pel meu cap molts moments, moments bons, i algun de dolent que hem viscut, de sacrifici personal 
o de deixar de fer altres coses. 

Però també passa pel meu cap una oportunitat que és poder millorar moltes situacions que ens trobem en el 
nostre dia a dia com gestors de l'espai públic compartit i dels seus recursos de què disposem per gestionar-lo. 

Una oportunitat per millorar la qualitat de vida de molts ciutadans i ciutadanes, per millorar la situació de 
l'Elisabeth Nieto, una dona que dimecres passat vaig atendre en el meu despatx i que plorant m’explicava que fa 
un any tenia una vida normal, còmoda i ara, amb 60 anys, no pot fer front als pagaments. 

O la situació del Manuel Jiménez, paradista del mercat, que omplia la taula del meu despatx amb documents i 
documents per justificar que té dret a uns metres de parada per poder vendre, i que no pot entendre que sigui 
tan complicat. Em deia una frase que era que en l’època del seu pare tot era més fàcil, i és veritat que hi ha 
molta burocràcia.  
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O el Josep Maria, un jove que treballa de paleta en un pla ocupacional, que al novembre acaba, i que emocionat 
venia carregat de projectes, perquè a ell el que més l'omple és ser artista, en el seu cas de l'art del Graffiti. 

O la Teresa Alsina, que vaig anar a visitar a casa seva, i que té dues nétes al seu càrrec i està angoixada per 
quan ella no hi sigui. 

Per aquests exemples, que jo poso nom i cognoms, per aquestes vivències, però sobretot per intentar cercar 
solucions, val la pena esforçar-se, treballar, llevar-se i dedicar totes les hores que faci falta si podem millorar 
aquestes situacions.  

Avui he volgut convidar a aquesta taula de Clausura al company i amic Oriol Illa, President de la Taula d'Entitats 
del Tercer Sector Social a Catalunya, principalment per donar-te les gràcies pel paper que esteu fent les entitats 
socials en aquests moments de grans dificultats, però també perquè he volgut que esteu amb les administracions 
del nostre país, perquè aquest és el camí. 

Darrera de les xifres, de les enquestes, de les gràfiques, tenim persones. 

La governança de les ciutats, que té molts riscos i febleses, passa perquè cadascú de nosaltres, des de la nostra 
responsabilitat, treballem junts per la justícia social, la cohesió i la convivència. 

La Federació de Municipis, estarà sempre a la vostra disposició, i ho farem amb els compromisos adquirits amb 
els nostres associats. 

El compromís fidel de compliment que hem tingut amb el Comitè Executiu per implantar una nova governança de 
l’entitat. Amb nous àmbits de govern, i sempre sent exigents amb la transparència de la nostra gestió. 

Reforçant la projecció de les accions de l’FMC en defensa de l’Autonomia Local i l’exercici efectiu de les 
competències municipals. 

Incrementant els mecanismes d’assistència tècnica i formativa de l’entitat cap als electes i els tècnics locals. 

Generant idees i creant opinió sobre aspectes bàsics de funcionament del govern local i del finançament local 
(en aquests moments estem treballant en el recurs al Tribunal Constitucional contra l’LRSAL i esperem que des 
de la FEMP continuem lluitant perquè aquesta Llei injusta amb els municipis quedi al marge i no ens afecti). Però 
també estem fent un seguiment i control per garantir la correcta aplicació de les fórmules de distribució de la PIE 
per tal d’assegurar la transparència efectiva del sistema i que les liquidacions que rebem els ajuntaments són 
correctes. Us avanço que hores d’ara els dictàmens dels experts i els interventors d’administració local ens diuen 
que el govern no ho està fent bé. Aviat tindrem les dades i actuarem. 

Focalitzant l’acció de l’FMC en l’àmbit dels drets de la ciutadania com ja he dit abans.  

Estem compromesos per un nou municipalisme que situï el millor que tenim a les ciutats i als pobles en el lloc 
que ens correspon en el conjunt de les institucions de l’Estat. I això no ho farem sols, ho farem amb el Govern de 
la Generalitat, amb qui treballem conjuntament i que jo vull agrair a la Consellera que, en aquest curt període que 
portem de col·laboració, el diàleg i la seva predisposició vers l’FMC, ha estat constat. També estarem la costat 
de les Diputacions, de la Diputació de Barcelona, amb l’ACM, ho farem també amb les institucions de la Unió 
Europea i ho farem amb la FEMP.  

I tot això amb un clar objectiu, ser útils perquè l'Elisabeth, el Manuel, el Josep Maria i la Teresa, que viuen 
angoixats, tinguin un present i un futur molt millor. Moltes gràcies i visca la Federació de municipis de Catalunya!. 
Aplaudiments.  

El President de l’FMC, dóna la paraula a  

Excma. Sra. Mercè Conesa, Presidenta de la Diputació de Barcelona 

Molt bon dia. En primer lloc, Honorable consellera Meritxell Borràs, gràcies per acompanyar-nos; Il·lustríssims 
alcaldes i alcaldesses, Iltre. Abel Caballero, Presidente de la FEMP; Il·lustríssim Miquel Buch, President de 
l’ACM; Il·lustríssim Xavier Amor, president de l’FMC; senyor Oriol Illa, President de la Taula del Tercer Sector 
Social de Catalunya; representants dels Col·legis de Secretaris i Interventors, representants d’entitats, 
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benvinguts i benvingudes i per mi és una oportunitat adreçar-me a tots vostès com a Presidenta de la Diputació 
de Barcelona.  

Em correspon, com no podria ser d’una altra manera, felicitar a Xavier Amor, President de l’FMC, al Comitè 
Executiu, al Consell Nacional i a tot l’equip. Un equip renovat que entra amb moltes ganes de fer la feina molt 
ben feta. I els haig de dir que avui, una vegada més, veiem que el municipalisme a Catalunya és una força 
consistent, formada per alcaldes i alcaldesses que creuen en la tasca que fan i, per tant, aquesta eina que ha 
estat fins ara l’FMC es posa al servei del país, moltes gràcies.  

Jo els vull traslladar tres idees. En primer lloc, és evident que estem en una nova etapa i un moment excepcional 
i històric pel nostre país; però una etapa també de molta reivindicació ciutadana perquè venim i estem en un 
moment de crisi social, econòmica i de valors, però també un moment en què els ajuntaments, els alcaldes i les 
alcaldesses hem estat peça clau i hem estat més que mai al costat de la ciutadania per donar resposta a les 
seves necessitats. En aquests moments de gran complexitat de gestió, ens és encara més difícil quan se’ns 
planteja una llei com l’LRSAL, que pretén a través d’una simplificació administrativa pensar que la complexitat es 
gestiona d’una manera tan fàcil com “una administración, una competencia”. Això, al segle XXI, davant la 
complexitat de la nostra societat, una societat moderna, avançada, connectada, tecnològicament formada, és 
absurd. I reivindico la competència multinivell, perquè són moltes les administracions implicades a donar 
resposta a les necessitats de la ciutadania, i no ho pot fer una administració sola, encara que se li garanteixi el 
finançament adequat, perquè no estem parlant de dir al ciutadà que ha d’anar a l’oficina o a l’administració del 
costat. 

En segon lloc, defensem l’autonomia local, però treballem conjuntament amb les altres administracions perquè 
no ho podrem fer sols, encara que se’ns garanteixi a través d’una llei que tindrem el finançament adequat per les 
competències que ens donin. Perquè quan treballem junts multipliquem els resultats i els efectes. Per exemple, 
davant l’acollida dels refugiats, si treballem junts multiplicarem els efectes i ho farem millor. Per tant, autonomia 
local però absoluta necessitat de treballar coordinadament perquè totes les administracions treballem pel mateix 
objectiu: per garantir els drets socials, civils de la ciutadania   

En tercer lloc, les diputacions crec que en el darrer mandat vam fer un salt qualitatiu. De fet, emulant el que ja va 
passar fa 100 anys amb la Mancomunitat de Municipis, hem treballat de manera coordinada les quatre 
diputacions. I això ens ha permès un efecte transformador en el territori. I els alcaldes i alcaldesses el que volem 
és que ACM i FMC treballin d’una manera més coordinada, més intensa, per obtenir aquests efectes 
transformadors arreu del territori.  

Per acabar, una frase de Prat de Riba: “no hem fet la mancomunitat per fer una diputació més gran, ni per donar 
l’ànima catalana a una posició subordinada, ni per ser mers gestors”. Els alcaldes, les alcaldesses no entrem en 
un ajuntament per fer-lo més gran, ni per ser subordinats, ni per ser mers gestors, ens posem al capdavant d’un 
ajuntament perquè tenim un projecte de ciutat, i perquè volem efectes transformadors sobre la nostra realitat. 
Volem una societat més justa amb més oportunitats, per això és el gran repte i la gran força dels alcaldes i 
alcaldesses. Per això, no tinc cap mena de dubte que l’Estat comença en els ajuntaments, perquè nosaltres 
venim a construir comunitats que decideixen i decidiran quin Estat volen i quin Estat també volen per Catalunya. 
Moltes gràcies. Aplaudiments. 

El President de l’FMC, dóna la paraula a  

Il·lm. Sr. Abel Caballero, President de la Federeración Española de Municipios y Provincias (FEMP) 

Consellera de Governació, presidenta de la Diputación de Barcelona, presidente de la FMC, presidente de la 
Mesa del Tercer Sector Social, alcaldesas, alcaldes, amigos y amigas.  

El municipalismo es una fuerza de la naturaleza, una forma vital de entender la política. Algunos, con los años de 
experiencia lo podemos decir con palabras que son y transmiten verdad: el municipalismo es la política total. Ser 
alcalde o alcaldesa, estar en un gobierno municipal es una forma vital y pasional de entender la política. Por eso 
yo, aquí, quiero empezar felicitando al nuevo presidente de la FMC, Xavier Amor, elegido con la legitimidad 
democrática de presidir la Federación y de haberlo hecho por la unanimidad de los votos, desde el acuerdo. A 
través de buscar las connotaciones más positivas y de avanzar más deprisa, y de esto en los municipios 
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sabemos mucho porque lo vivimos, y desde aquí llega un momento solemne cuando se constituye una nueva 
Federación.  

En un lugar solemne donde nació la ciudad de Barcelona, y que es un honor y privilegio para mí dirigir la palabra 
en él, os quiero decir que el municipalismo está entrando en su momento real, porque la realidad marca una 
senda especialmente real. La realidad nos marca a los municipios, es una forma moderna de hacer política de 
los alcaldes y alcaldesas, de los que estamos en esta política.   

Nosotros somos la política de la modernidad, y los alcaldes y alcaldesas que no lo entienden así, los ciudadanos 
los renuevan, pero aquellos que seguimos entendiendo la política desde la modernidad, desde el diálogo 
permanente, desde estar con los ciudadanos en las grandes y en las pequeñas cosas, somos los que estamos 
en condiciones de decir por dónde tiene que ir la política, y la política de todos.  

Y reclamar nuestra propia autonomía, porque la crisis marcó una senda, 7 años de crisis y los ciudadanos nos 
han dicho por dónde debemos ir, y en esta realidad estamos nosotros; porque cada día la pactamos con la 
ciudadanía. Por eso, la primera vez que empezaron a aparecer desahucios, fuimos nosotros en la modernidad 
que nos dimos cuenta, alcaldes y alcaldesas, que nuevos vectores aparecían en la política y que debíamos 
hacerles frente, y desde la política de la cercanía, pero desde la gran política. Porque las alcaldesas y los 
alcaldes atendemos desde el urbanismo a lo social, todo. Y esa visión obtiene -desde el ámbito institucional- una 
marcha atrás, no sólo no entendieron algunos por donde está la realidad, sino que intentaron llevarnos en la 
dirección contraria, volvernos al siglo XIX. Desde el Gobierno de España, a través de una Ley que pretende 
alejar a los alcaldes y alcaldesas de los ciudadanos, del ámbito social, educativo, de la cercanía. Esa Ley maldita 
que algunos apoyaron y votaron y que otros rechazamos.  

Tuve un gran honor de presentar en nombre de 3.500 municipios de España, un recurso de inconstitucionalidad 
que en el escrito encabezaba el alcalde de Barcelona. Tantos y tantos municipios de diferentes colores políticos 
que nos unimos para presentar este recurso de inconstitucionalidad. Pero a las cosas por su nombre, eso va a 
ser largo y va a tardar. El cambio se tiene que producir desde la política, desde el cambio del gobierno, porque 
toda la oposición acordó que queríamos cambiar esa Ley en el Parlamento de España si cambiaba el gobierno.  

Vosotros que entendéis más de realidades políticas y de ciudadanos que de protocolos, entenderéis por qué 
quiero aprovechar esta ocasión – ya sé que este es un acto protocolario – pero quiero decirlo aquí: se tiene que 
derogar la LRSAL y la vía es la vía política. La vía del ámbito constitucional es lenta, tediosa y no va a llegar a 
tiempo, y necesitamos el cambio de LRSAL ya,  el día 1 de enero del próximo año, porque si no, no sabremos 
hacerle frente a las situaciones de nuestros ayuntamientos. Y lo haremos cayendo en la ilegalidad; porque los 
Interventores y la legalidad no nos permitirán llevar a cabo las políticas sociales, y lo sabéis todos y todas los 
que estamos aquí. Por eso necesitamos primero derogar LRSAL, y lo segundo reforzar la autonomía, y la 
autonomía local sólo tiene una vía real, porque LRSAL nos quitó competencias y nos empequeñeció en 
capacidad de actuar. Sólo hay una vía para recuperar esto, la vía de reconocimiento de la autonomía local, de 
las competencias, de la financiación y del municipalismo en la Constitución en igualdad con las otras 
administraciones del Estado. Eso es lo que reclamamos y lo que tenemos que construir. Nuestro camino, nuestra 
vía, es nuestra propia capacidad de marcar las grandes líneas de un municipalismo para los próximos 30 o 40 
años.  

Este es el momento porque esta es la realidad; porque la propia realidad social, y miro al presidente de la Mesa 
del Tercer Sector Social, nos lo está reclamando cada día, y de forma contundente. Esta tiene que ser nuestra 
visión para los próximos años. Estos son -querido Presidente de la FMC- los cuatro años de la revolución de lo 
municipal. No estamos aquí para transaccionar, estamos aquí para en cuatro años revolucionar el municipalismo 
en la forma que lo entendemos, y eso significa reconocer en la Constitución nuestra financiación, nuestro 
derecho a tener nuestra financiación reglada y mandatada desde la Constitución con una Ley Orgánica. No 
solamente nuestras competencias deben estar en la Constitución, como las de las comunidades autónomas y 
como las del Estado, en pie de igualdad con los demás, sino también la financiación para estar con el Estado, las 
Comunidades Autónomas y los Municipios y las Diputaciones.  

Ese tiene que ser nuestro mensaje. Estos son los nuevos tiempos porque cada vez la realidad señala más los 
municipios, porque la vida transcurre desde los municipios, la modernidad se establece desde los municipios. 
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Por eso os doy la bienvenida a los que acabáis de ser elegidos ahora al frente de la FMC, porque a muchos os 
conozco de tantos años y sé de vuestra vocación municipal y estoy seguro que sois la mejor dirección política 
para llevar esto adelante.  

Desde la FEMP arrancaremos con la más importante voluntad de que estos cuatro años tienen que ser los años 
de la modernidad, de los municipios, de una nueva forma de entender y hacer la política, y eso se consigue con 
vosotros Alcaldesas y Alcaldes. Muchas gracias y enhorabuena, Xavier Amor. Aplaudiments. 

El President de l’FMC, dóna la paraula a  

l’Hble. Sra. Meritxell Borràs, Consellera de Governació i Relacions Institucionals 

Bon dia a tothom, Ilustrísimo Abel Caballero, Alcalde de Vigo y Presidente de la FEMP; senyor Oriol Illa, 
president de la Taula del Tercer Sector Social de Catalunya; Il·lustríssim Miquel Buch, president de l’ACM; 
Excma. Sra. Mercè Conesa, Presidenta de la Diputació de Barcelona i alcaldessa de Sant Cugat del Vallès i 
felicitats a l’Il·lustríssim alcalde de Pineda de Mar i President de l’FMC, Xavier amor, que ha vist renovada la 
seva presidència en l’entitat.  

Vull agrair -com el President de l’FMC feia abans- la bona predisposició, la bona entesa de l’FMC amb la 
Conselleria i també amb el conjunt del Govern, i també vostè ho deia, President, amb el poc temps que jo estic a 
la Conselleria, per poder reunir-nos quan ha convingut per tractar els temes que teníem a sobre de la taula, amb 
voluntat, insisteixo, d’entesa i de col·laboració. 

Fa 36 anys que hi havia molts alcaldes i regidors, i parlo d’alcaldes i regidors en masculí, perquè en aquella 
època les dones tenien poca cabuda, que entraven en els Ajuntaments amb molta il·lusió, amb molts projectes i 
amb molts pocs recursos però amb molta imaginació, dedicació i ganes de fer feina. Era l’inici de la democràcia, 
en què es veia la política -i el fet de ser alcalde o regidor- com una activitat molt noble, i amb ganes de poder 
transformar-ho tot, la necessitat de crear infraestructures, de donar serveis per a la ciutadania. Una època en 
què es va canviar, per exemple, barriades per barris, el que era la participació en la democràcia, canviar el fang i 
la foscor dels nostres carrers amb asfalt i llum a les nostres ciutats, i després d’aquesta tasca de 36 anys 
recentment molts ajuntaments, com és lògic, s’han vist renovats amb molts alcaldes, ara sí, i alcaldesses, 
regidors i regidores. 

En aquests 36 anys ha hagut una transformació rellevant del país, i no seria així si no hagués hagut una gran 
tasca de tots els Ajuntaments de Catalunya. És en aquest sentit, doncs, que s’ha avançat intensament per part 
del país i de la mà dels Ajuntaments. 

Però del tema negatiu també fa 36 anys: la manca de recursos. Això no s’ha transformat, segueix havent a dia 
d’avui, una manca de recursos en molts Ajuntaments. És evident que dir el tema de fons de resoldre el 
finançament dels municipis no s’ha resolt, és un tema que les diferents opcions polítiques que han estat al 
Govern de l’Estat no han trobat mai el moment oportú de fer-ho. Va haver anys de prosperitat i es va creure que 
els ingressos havien de venir dels ingressos no estructurals de l’activitat constructiva, i quan han vingut 
maldades s’ha cregut més oportú que no era el moment i hem passat anys i anys sense que aquest tema s’hagi 
resolt. I això és certament injust, perquè implica una dificultat real dels ajuntaments per fer la seva tasca i per 
donar els serveis que requereix la ciutadania.  

I això, malauradament, s’ha fet servir en un discurs que tant als Ajuntaments com a la Generalitat de Catalunya 
se’ns ha titllat que malbaratàvem els diners públics, que érem uns mals gestors. Un mantra que ens hem vist 
obligats a reduir el dèficit, i si és cert que no podem gastar molt més del que tenim, també és cert que se’ns ha 
obligat a una situació d’un ofec molt dur pels ajuntaments i per la Generalitat. I hem vist que mentre alguns feien 
aquest discurs del malbaratament, mentre a uns se’ns obliga a reduir el dèficit el Govern de l’Estat ha anat 
augmentant el seu pressupost.  

En aquesta situació -certament injusta- que vostès han expressat en els seus discursos, ens hem trobat tots amb 
la reforma de l’LRSAL, que deixa amb una doble dificultat als ajuntaments: econòmica i competencial. I aquesta 
situació l’han viscut vostès als seus ajuntaments, i nosaltres també l’hem soferta a la Generalitat, pel que fa a 
l’àmbit competencial, perquè ni el Decret de la pobresa el podem tirar endavant. 
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Un element molt positiu -que lamentablement no hem pogut mantenir com seria desitjable-, que és la dedicació a 
la política com una dedicació noble, per donar servei en els municipis, ara també està sota sospita. I sí que hem 
de fer una autocrítica, perquè hi ha alguns que han tingut certes actituds que això ens pesa a la resta, però és 
necessari que entre tots que recuperem el prestigi de la política.  

Crec que aquest nou mandat hauria de tenir tres eixos principals: primer, ser més eficients prestant més i millors 
serveis a la ciutadania i que es recuperi l’autonomia local i que no hi hagi aquesta recentralització per part de 
l’Estat, aquest és un primer element clau. Segon, tindrem una oportunitat per fer una nova forma de governar, i la 
ciutadania ens ha portat i també ens hem posat nosaltres mateixos amb la nova llei de la Transparència per 
exemple. I el tercer, la construcció del país i que entre tots haurem de trobar la via de fer-ho. I per això, serà 
imprescindible treballar conjuntament, tal i com hem vingut fent fins ara, Ajuntaments i Generalitat, perquè només 
des del treball conjunt podrem donar una millor resposta als nostres ciutadans i ciutadanes. Només treballant 
junts serem capaços de dibuixar un nou marc normatiu que ens ajudi i no ens posi pals a la roda. I les entitats 
municipalistes han de tenir un rol destacat, i estic segura que amb el nou Comitè Executiu escollit avui, aquí ens 
hi trobarem. Moltes gràcies, senyors i senyores.  

Finalitza la sessió a les 14.30h. 
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